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Förord 

Södermanlands län är ett av Sveriges snabbast växande län! En stor del av 

befolkningsökningen sker tack vare nyanlända människor som fått 

uppehållstillstånd och väljer att stanna kvar i länet. De senaste två åren har ca 

5000 nyanlända bosatt sig i Södermanland efter att de har fått sitt 

uppehållstillstånd. Det innebär en stor resurs för länets arbetsmarknad – 

samtidigt som det skapar stora utmaningar för länets kommuner.  

 

Samtliga kommuner i länet vittnar om en stor bostadsbrist. Behovet av bostäder 

är långt större än tillgången. Följden av detta blir att vissa grupper, däribland 

nyanlända, hamnar utanför bostadsmarknaden. Det är känt att lång väntan på 

permanent bostad försvårar möjligheten att bli självförsörjande och att etablera 

sig i samhället.  

 

Under hösten 2017 har Länsstyrelsen i Södermanlands län besökt samtliga 

kommuner i länet för att kartlägga hur kommunerna arbetar med 

flyktingmottagandet. Jag hade själv möjlighet att delta vid två av dessa 

kommunbesök, Nyköping och Strängnäs - två kommuner, som inom ramen för 

bosättningslagen, ska ta emot den högsta andelen nyanlända. Besöken gav en 

verklighetsnära bild som kommer att återrapporteras till våra uppdragsgivare. 

Samtidigt ska sägas att det var mycket inspirerande att få del av allt gott arbete 

som utförs i Södermanland. 

 

I den svåra situation som råder på bostadsmarknaden arbetar länets kommuner 

hårt för att kunna erbjuda våra nya kommuninvånare en så bra start som möjligt 

i det nya länet och det nya landet!   

 

 

 
Nyköping i december 2017 

 

Liselott Hagberg, landshövding i Södermanlands län 
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1. Vad är mottagandeplanering? 

Mottagandeplanering är ett brett begrepp som i denna rapport används för att beskriva hur 

kommunerna i länet planerar för att kunna ta emot nyanlända och ensamkommande barn.  
Illustrationen nedan ger en bild av hur komplex mottagandeplaneringen är och hur många områden 

som berörs i kommunen.  

 

 

 

 

 

 

 

 

  

 

1.1 Länsstyrelsens uppdrag kopplade till mottagandeplanering 

Länsstyrelsen har i uppdrag att verka för att det finns beredskap och kapacitet hos 

kommunerna att ta emot vuxna nyanlända och asylsökande ensamkommande 

barn/ensamkommande barn med uppehållstillstånd.  

 

På regional och kommunal nivå ska Länsstyrelsen också följa upp kommunernas beredskap 

och kapacitet för mottagande samt organisering och genomförande av insatser för dessa 

personer. Länsstyrelsen ska också verka för regional samverkan mellan kommuner, statliga 

myndigheter och andra relevanta aktörer i planering, organisering och genomförandet av 

insatser. Länsstyrelsen ska också verka för att det inom länet finns insatser för asylsökande.  

 

I Södermanlands län har Länsstyrelsen valt att utföra uppdragen ovan på olika sätt. 

Länsstyrelsen bjuder in till regelbundna nätverksträffar för att öka den regionala samverkan 

och skapa arenor för erfarenhetsutbyte mellan kommuner. Under året anordnar Länsstyrelsen 

fler konferenser och utbildningstillfällen för att sprida ny kunskap och inspiration till 

kommuner och ideell sektor. Länsstyrelsen har också regionala utvecklingsmedel att fördela 

som syftar till att stärka kommunernas mottagningskapacitet (så kallade §37-medel).  

Under hösten 2017 besökte Länsstyrelsen i Södermanlands län samtliga kommuner i länet för 

att kartlägga och föra dialog om mottagandeplaneringen. Resultatet av kartläggningen 

presenteras i den här rapporten. 
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2. Kommunbesöken 

Besöken har styrts utifrån kommunernas behov där huvudsyftet har varit att samla in 

synpunkter och medskick. Länsstyrelsen har även använt en frågemall som tagits fram av 

länsstyrelserna nationellt (se nedan). 

 
 

Frågor som samtliga kommuner har besvarat: 

• Har kommunen någon övergripande integrationsplan/strategi med vision, långsiktighet och 

helhetsperspektiv? 

• Finns forum för dialog och informationsutbyte mellan berörda förvaltningar? 

• Hur planerar kommunen för mottagandet av nyanlända på anvisning? 

• Vilka bostadslösningar används för mottagandet av anvisade nyanlända, anhöriga, utslussning av 

ensamkommande barn som fyllt 18 år?  

• Vilka framgångsfaktorer och utmaningar finns i integrationsarbetet?  

• På vilka sätt att kan Länsstyrelsen stödja kommunerna kring utvecklingsmedlen? (Ex. 

utbildningar, mer informationsinsatser, idéseminarium etc.) 

• Inom vilka områden ser ni att det finns behov av regional eller lokal samverkan? (Ex. hälsa, 

utbildning/SFI etc.) 

• Hur fungerar kommunens interna samverkan och organisering i arbetet med samhällsorientering 

(SO)?  

 

 

Kommunbesöken har varat mellan 2–4 timmar. Den inbjudan som Länsstyrelsen skickade ut 

adresserades till socialchef, samhällsbyggnadschef samt ordföranden i respektive nämnd. 

Dessa ombads bjuda in relevanta kompetenser för att kunna diskutera kommunens 

mottagandeplanering vid besöket.  

 

Inför varje besök togs kommunspecifik statistik och fakta fram (bilaga 1).  

 

Samtliga kommuner har getts möjligheten att korrekturläsa minnesanteckningarna och sina 

svar innan denna rapport skrevs. Kommunernas svar återfinns i sin helhet i bilaga 2.  
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3. Flyktingmottagandet i Södermanlands län 

Södermanlands län har en lång historik av flyktingmottagande. Det råder dock stora skillnader 

mellan kommunerna vad gäller andelen med utländsk bakgrund (se figur 1). 

 
Figur 1 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Trots att länets relativt stora flyktingmottagande medför många utmaningar för kommunerna 

så är det också en stor tillgång. Med en relativt god arbetsmarknad och arbetsgivare som inte 

hittar rätt kompetens, så har länet en stor presumtiv kompetensbank att nyttja. I figur 2 går att 

se hur andelen i arbetsför ålder är mindre i riket än i länet. 

Figur 2 

 
Under hösten 2015 kom ett stort antal flyktingar till Sverige och många flyttade också till 
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Södermanland. Flertalet privatdrivna anläggningsboenden startades på kort tid och antalet 

asylsökande fördubblades på ett år (se figur 3). 

 

Figur 3 

 
Källa: Migrationsverket 

 

De flesta asylsökande var under 2016 boende i anläggningsboende men även antalet ”EBO” 

(asylsökande i eget boende) ökade under detta år. Med en fördubbling av antalet asylsökande i 

eget boende uppkom flera stora utmaningar. Eftersom bostadsbeståndet inte växte i samma 

takt som befolkningen flyttade de flesta asylsökande in hos släktingar och vänner som i 

många fall redan var trångbodda.  

 

Figur 4, andel trångbodda i % 

 
Källa: SCB 

 

Trångboddheten är svår att mäta på ett tillförlitligt sätt. De asylsökande syns inte i 
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befolkningsstatistiken och ger därför inte utslag i figur 4. Trots detta går det att se en 

minskning av trångboddheten hos inrikes födda medan trångboddheten bland utrikes födda 

ökat mellan 2015 och 2016. Orsaken till detta kan vara att många fick uppehållstillstånd 

genom snabba asylprocesser och kunde flytta ut i kommunerna. Över 85 % valde att ordna 

boende på egen hand och hamnade således ofta i trångboddhet.  

 

När bosättningslagen trädde i kraft 1 mars 2016 var syftet att åtgärda den snedfördelning av 

nyanlända som skett under många års tid. De län och kommuner som hade tagit ett stort 

ansvar fick en lättnad genom bosättningslagen. Södermanland som län fick ett fåtal personer 

som skulle tas emot jämfört med andra jämnstora län som haft ett mindre mottagande över tid.  

 

Den fördelningsmodell som regeringen använder vid beslut om länstal baserar sig på 

befolkningsmängd, arbetsmarknad och tidigare mottagande. Sedan bosättningslagen trädde i 

kraft har länets beslutsfattare varit överens om att Länsstyrelsen i Södermanlands län ska 

använda regeringens fördelningsmodell vid beräkning av kommuntal. Viktningen mellan 

befolkningsmängd, arbetsmarknad och tidigare mottagande förändras varje år vilket ger utslag 

i framförallt fördelningen av kommuntal inom länet (se figur 5).  

 

Figur 5 

  Kommuntal 2017 Kommuntal 2018 

Riket 23 600 15 200 

Länet 347 205 

ESKILSTUNA 2 0 

FLEN 0 0 

GNESTA 36 17 

KATRINEHOLM 30 13 

NYKÖPING 135 73 

OXELÖSUND 0 0 

STRÄNGNÄS 92 56 

TROSA 52 46 

VINGÅKER 0 0 

 

De nyanlända som anvisas till kommunerna enligt bosättningslagen utgör endast 11 % av det 

totala prognosticerande flyktingmottagandet i Södermanland. 
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4. Läget i länet  

De enskilda kommunernas svar återfinns i sin helhet i bilaga 2. I det här avsnittet ges en 

sammanfattning av kommunbesöken utifrån fem underrubriker: bosättning av nyanlända, 

ensamkommande barn, framgångsfaktorer och utmaningar, regional samverkan och 

Länsstyrelsens roll samt övergripande integrationsarbete.  

 

4.1 Bosättning av nyanlända 

Samtliga kommuner tog upp bostadsfrågan som den i särklass största utmaningen vad gäller 

integrationsarbetet. De kommuner som under 2017 inte har tagit emot nyanlända på anvisning 

vittnar ändå om stora utmaningar kopplade till bostadsfrågan. Eskilstuna och Flen lyfter 

särskilt trångboddhet, olovlig andrahandsuthyrning och att många självbosatta nyanlända 

söker sig till kommunen för att få hjälp med sin bostadssituation. Orsakerna till att individer 

söker stöd från kommunen nämns vara konflikter vid en inneboendesituation, att anhöriga 

anländer, trångboddhet samt att man har lurats att betala för kontrakt.  

 

Både Eskilstuna och Flen arbetar aktivt för att motverka situationen. Flen har initierat 

samarbete med Hyresgästföreningen, allmännyttan, räddningstjänst och Polisen. Eskilstuna 

kommun bedriver ett bostadsprojekt för att hitta privatpersoner som hyr ut sin bostad eller del 

av sin bostad så att självbosatta nyanlända och anhöriga kan få en drägligare bostadssituation.  

 

Många kommuner lyfter att trångboddheten hos de självbosatta framförallt drabbar barnen 

som får svårt att läsa läxor, sova och ta hem kompisar. Samma svårigheter finns även i de 

kommuner som tar emot nyanlända på anvisning. Samtliga kommuner prioriterar barnfamiljer 

till de mer permanenta bostadslösningarna. Trots detta så bor flertalet barn i länet i tillfälliga 

boenden.  

 

När det kommer till bostadslösningar för anvisade använder de flesta kommuner sitt 

allmännyttiga bostadsbolag som främsta lösning. Långsamma flyttkedjor gör dock att det inte 

räcker till, utan samtliga kommuner har tvingats hitta tillfälliga genomgångsboenden i väntan 

på mer permanenta lösningar. En utveckling som tros fortsätta även under 2018. 
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Bostadslösningar för anvisade 

Kommun 
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Eskilstuna X           

Gnesta X X X   X   

Katrineholm X         X 

Nyköping X X X X   Pågående 

byggprocess 

Strängnäs X X     X   

Trosa X X     X   

 

Kommunerna arbetar på olika sätt när det gäller att slussa ut personer från tillfälliga 

genomgångsboenden. Katrineholm och Nyköping ger den nyanlände ansvar att själv leta efter 

bostad då väntetiderna till allmännyttans bestånd är flera år. I Gnesta och Trosa erbjuds 

nyanlända lägenhet inom det allmännyttiga eller privata bostadsbeståndet så fort som möjligt. 

Strängnäs arbetar aktivt för att rusta den nyanlände att söka bostad genom boskola och 

individuell coachning genom kommunens bostadssociala enhet.  

 

 

4.2 Ensamkommande barn 

De allra flesta ensamkommande barn kom till länet under 2015 och 2016, inflödet under 2017 

har varit väldigt lågt. Nu vittnar de flesta kommuner om andra utmaningar än själva 

mottagandet. I de kommuner där det har lagts ner stora resurser på att bygga upp egna HVB-

hem, exempelvis Eskilstuna, Flen, Vingåker och Gnesta, riskerar flera verksamheteter att 

läggas ner på grund av det minskade inflödet.  

 

De kommuner som tvingades placera många barn i andra kommuner arbetar nu för att få hem 

barnen till den egna kommunen. Att ha barnen utplacerade medför stora utmaningar när till 

exempel anhöriga till barnen anländer och vill bo med barnet i vistelsekommunen. Även när 

barnen fyller 18 år kommer utmaningar då barnen oftast önskar stanna i vistelsekommunen 

och inte vill flytta till den ansvariga kommunen. Trosa kommun lyfter att en stor del av 

arbetstiden går åt till dialog med placeringskommunerna för att få till stånd olika 

bostadslösningar på plats i vistelsekommunen.  

 

Majoriteten av kommunerna lyfter en ökad psykisk ohälsa bland de ensamkommande barnen. 

Oron för avslag, saknad av anhöriga och tidigare trauman uppges vara de vanligaste 

orsakerna. Flertalet kommuner, mestadels mindre kommuner, lyfter också svårigheterna att 

ordna adekvat vård till dem som mår dåligt. Landstingets närvaro saknas och BUP används 

bara för dem som mår riktigt dåligt. Kommunerna upplever att de själva måste stå för första 

linjens vård, vilket ställer höga krav på personalen.  
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Under hösten 2017 har regeringen fördelat ut statsbidrag för att kommunerna ska kunna 

behålla asylsökande ensamkommande ungdomar som fyller 18 år, eller som skrivs upp i ålder, 

under asylprocessen. Samtliga kommuner uppger att statsbidragens nivåer är oskäligt låga 

jämfört med de faktiska kostnaderna. Frågan har hanterats på olika sätt i kommunerna, vissa 

kommuner har fattat politiska beslut medan andra beslutat om hanteringen på 

tjänstepersonsnivå.  

 
Ensamkommande barn som fyller 18 år under asylprocessen 

Kommun 

Behåller ensamkommande barn 

som skrivs upp i ålder eller 

fyller 18 år under asylprocessen 

Eskilstuna Nej* 

Flen Ja 

Gnesta Nej* 

Katrineholm Nej* 

Nyköping Nej* 

Oxelösund Nej* 

Strängnäs Ja 

Trosa Nej* 

Vingåker Ja 
*om inte särskilda behov/vårdbehov föreligger 
 

Orsaken till att majoriteten av kommunerna väljer att inte behålla ungdomarna uppges vara 

ekonomin. Minskade statsbidrag kopplade till ensamkommande barn och förändrade 

ersättningsförordningar har lett till underskott i flera kommuner. De statsbidrag som tilldelats 

använder många kommuner istället för att täcka de luckor som ersättningsförändringarna har 

skapat under året.  

 

De kommuner som väljer att behålla ungdomarna uppger att tiden mellan 18-årsdagen och 

beslut om uppehållstillstånd i regel brukar vara väldigt kort, vilket inte innebär några 

långvariga extra kostnader. En annan orsak att behålla ungdomarna uppges vara att 

asylprocessen medför en stor oro där det för ungdomen inte är bra att tvingas bryta upp från 

skola och aktiviteter.   

 

 

4.3 Framgångsfaktorer och utmaningar 

En gemensam utmaning som flertalet kommuner lyfter fram är utmaningen att få nyanlända så 

snabbt som möjligt ut i arbete och självförsörjning. Det uppges vara många kommuners 

främsta mål – att den nyanlände ska komma ut i arbete. Samtliga kommuner lyfter att den tid 

som individen omfattas av etableringsprogrammet på Arbetsförmedlingen är för kort. Många 

kommuner upplever att de nyanlända har en lägre utbildningsnivå nu än tidigare. Samt att det 

har skett en ökning av antal personer som står längre ifrån arbetsmarknaden.  
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Utbildningsnivå hos de nyanlända i etableringsprogrammet 2015–2017 

 
Källa: Arbetsförmedlingen 

 

Diagrammet ovan bekräftar inte kommunernas upplevelse av en lägre utbildningsnivå. 

Faktum är att utbildningsnivåerna legat ganska stabila senaste två åren.  

 

I nedanstående tabell sammanfattas de framgångsfaktorer och utmaningar som kommunerna 

lyfte under besöken. De fullständiga svaren finns i bilaga 2.  
 

Kommun Framgångsfaktorer Utmaningar 

Eskilstuna 

Lång erfarenhet av 

flyktingmottagande, gott 

samarbete med privata 

hyresvärdar, god 

samverkan internt. 

Bostadsbristen, få kontroll över EBO och 

självbosatta. 

Flen 

God samverkan internt, bra 

på att hitta fungerande 

insatser och aktiviteter, 

kommunens 

språkvänsverksamhet. 

Migrationsverkets anläggningsboenden 

innebär ökade kostnader för kommunen vid 

ex. utredningar av våld i nära relationer etc., 

bosättning av anhöriga till ensamkommande 

barn, ökad psykisk ohälsa bland asylsökande 

och nyanlända. 

Gnesta 

Kommunens egna HVB-

hem, civilsamhällets 

engagemang, kulturdagen 

som anordnats 2017. 

Ökad psykisk ohälsa bland de nyanlända, 

matchningen mellan lediga bostäder och 

anvisade som inte överensstämmer. 
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Katrineholm 

Den egna personalen och 

dess höga kompetens och 

engagemang, 

föreningslivets 

engagemang.  

Skolan, ökad gängbildning, segregation, 

hotfull arbetsmiljö för personalen, ökad 

arbetslöshet bland nyanlända, oro för en 

ökning av ensamkommande barn som 

försvinner och sugs upp av extremister eller 

kriminella.  

Nyköping 

Hanteringen av 

ensamkommande barn, 

"Nyköpingsmodellen" - en 

integrerande skola för alla, 

samverkan med 

civilsamhället, 

"Fritidsbanken", den egna 

personalens kompetens, 

Forum Nyköping - 

samtalsfestival.  

Nyanlända som lämnar 

etableringsprogrammet utan att ha en egen 

försörjning. 

Oxelösund 

God samverkan med 

allmännyttan, de 

nyanländas kompetens, 

kommunens 

arbetsmarknadsprojekt. 

Etableringsprogrammet på två år är 

otillräckligt, bostadsbristen, ökad psykisk 

ohälsa bland ensamkommande barn, 

utplacerade ensamkommande barn, oro för 

att fler ensamkommande barn ska försvinna.  

Strängnäs 

Kommunens 

språkvänsverksamhet, 

föreningsmatchning, 

språkvän på gymnasiet, 

konceptet "dukat bord" för 

att stimulera ökat 

byggande. 

Maktobalansen i familjer där anhöriga 

kommit till ensamkommande barn som 

hunnit etablera sig i Sverige, bostadsbristen, 

självbosatta med dåliga bostadslösningar 

som söker stöd hos kommunen. 

Trosa 

Akutboendet som 

kommunen tidigare drev, 

civilsamhällets 

engagemang.  Bostadsbristen. 

Vingåker 

Arbetet med de 

asylsökande och de 

ensamkommande barnen. 

Nyanlända som lämnar 

etableringsprogrammet utan att ha en egen 

försörjning. 

 

 

 

4.4 Regional samverkan och Länsstyrelsens roll 

Flertalet kommuner uppger sig vara nöjda med den regionala samverkan som finns i 

dagsläget. Alla kommuner har någon samverkan med en annan sörmländsk kommun inom 

antingen utbildning eller arbetsmarknadsfrågor. Det är också inom dessa två områden som de 

flesta ser en potential till ännu mer samverkan. Flera kommuner lyfter länets pågående 

regionbildning som ett skäl till att avvakta ytterligare initiering av regional samverkan. Den 

pågående revideringen av Regionförbundet Sörmlands ”Sörmlandsstrategi” uppges vara 

ytterligare skäl till att avvakta med förnyad samverkan.  
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Länsstyrelsen roll inom integrationsarbetet uppges vara tydlig hos de flesta kommuner. 

Majoriteten lyfter ökat behov av utbildningsdagar och konferenser medan en kommun 

upplever att det bjuds in till för mycket träffar och konferenser. Flera kommuner har förslag 

på kompetensutvecklingsbehov som Länsstyrelsen skulle kunna tillgodose. Några exempel är 

kulturkompetens, flera ansåg att ”Landkonferenserna” som Länsstyrelsen anordnar vartannat 

år med fokus på olika länder som många flyktingar kommer ifrån behöver vara minst årligen 

återkommande. Samhällsorientering är också ett ämne som man ser behov av att 

Länsstyrelsen satsar extra på nästkommande år. Ökad informationsspridning om 

Länsstyrelsens regionala utvecklingsmedel samt vilka projekt som pågår är ytterligare 

önskemål som flera kommuner lyfter. 

 

 

4.5 Övergripande integrationsarbete 

Samtliga kommuner uppger sig ha någon typ av tvärsektoriell samverkan mellan olika 

förvaltningar som arbetar med integration. Vissa har det i mer organiserad och återkommande 

form medan andra har mer individbaserad kontakt utifrån de behov som uppkommer. 

Generellt upplever sig de mindre kommunerna ha lättare till spontan samverkan då det är 

fysiskt närmare mellan förvaltningarna. I länets större kommuner uppges behovet av en mer 

strukturerad samverkan vara större.  

 

Det skiljer sig också mellan små och stora kommuner huruvida det finns en nerskriven 

strategi eller handlingsplan för integration. De flesta mindre kommunerna uppger sig ha mer 

behov av uppföljning och aktivitetsplaner. I de större kommunerna ser man en nyttoaspekt i 

att ha en samordnad integrationsstrategi och att det finns nerskrivet hur alla förvaltningar ska 

arbeta med integration.  

 
Integrationsstrategi 

Kommun Har en integrationsstrategi 

Eskilstuna Ja* 

Flen 
Nej, inkorporerar integration i andra 

strategier 

Gnesta Nej 

Katrineholm Nej 

Nyköping Ja* 

Oxelösund Ja* 

Strängnäs Nej 

Trosa Nej 

Vingåker Ja* 
*Se länkar i bilaga 3 

 

De kommuner som tidigare har haft en integrationsstrateg men där tjänsten blivit vakant 

upplever en försämring av den förvaltningsöverskridande samverkan. 

Integrationsstrategrollen upplevs vara en viktig roll när det gäller att samla förvaltningarna 

kring olika integrationsfrågor.  
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5. Avslutande ord 

Länets beredskap och kapacitet avseende mottagande av anvisade nyanlända bedöms vara 
väldigt god. Under 2016 klarade samtliga kommuner av sitt åtagande utifrån bosättningslagen 
och så förväntas även 2017 års resultat att bli. Ingen kommun har misslyckats med 
mottagande inom tidsfristen på två månader. Migrationsverket har därför inte behövt ha 
särskilda dialoger kring mottagandet. Eftersom bostadslösningar inte regleras i lagen och inte 
ingår i Länsstyrelsens uppdrag vägs inte detta in i bedömningen av en god kapacitet och 
beredskap.  
 
Ser man till mottagandet av självbosatta nyanlända är kapaciteten och beredskapen inte lika 
god. Många kommuner saknar både ekonomiskt kapital, personella resurser och en 
organisation för att kunna möta dem nyanlända som på egen hand bosätter sig i länets 
kommuner. Majoriteten är hänvisade till kommunernas ordinarie stödsystem i form av 
socialtjänsten.  
 
Mottagandet av ensamkommande barn har under 2017 minskat, vilket medför att många 
kommuner i länet har en för god beredskap och kapacitet. Detta leder istället till 
nedmontering av flera organisationer och stora förluster av kompetent personal. Det finns 
dock en stolthet och en trygghet i de kommuner som på kort tid lyckades bygga upp egna 
organisationer kring de ensamkommande barnen. Bedömningen är att dessa kommuner har 
byggt upp en kunskapsbank och beredskap om en liknande flyktingsituation skulle 
återkomma.  
 
Länsstyrelsen i Södermanlands län vill tacka länets samtliga kommuner som ordnat med nio 
intressanta och givande kommunbesök. Den information och de medskick som har gjorts 
under samtliga besök är viktiga för Länsstyrelsen i återrapporteringsarbetet samt kommande 
års verksamhetsplanering. Ambitionen är att under nästkommande hösts kommunbesök kunna 
återkoppla och följa upp det som diskuterats under den här höstens besök.  
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Bilaga 1 

Eskilstuna kommun – en nulägesbild 

 
Källa: Migrationsverket 

 

Under 2015 sökte nästan 163 000 personer asyl i Sverige. Det går att jämföra med föregående 

rekord under Balkankriget då 84 000 personer sökte asyl i Sverige. Landets alla kommuner 

påverkades på olika sätt. I Eskilstuna kommun mer än fördubblades antalet asylsökande 

mellan 2015 och 2016. Under 2016 hade Eskilstuna flera tillfälliga asylboenden som kom att 

avvecklas under början av 2017.  

 

De flesta asylsökande i kommunen bodde och bor dock i eget boende. Detta innebär oftast att 

personen/personerna bor inneboende hos släktingar eller vänner. Med ett stort antal ”EBO” 

tillkommer flertalet utmaningar som trångboddhet och olovlig andrahandsuthyrning. 

Länsstyrelsen har under 2016/2017 bidragit med utvecklingsmedel till ett bostadsprojekt som 

syftat till att få privatpersoner att hyra ut sin bostad till nyanlända. Ett gott exempel på hur 

Eskilstuna försöker ha kontroll på bostadsmarknaden och flyktingmottagandet.    

 
Befolkningspyramid Eskilstuna/riket 2016 
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Källa: SCB 

 

I befolkningspyramiden för Eskilstuna kommun går att utläsa att den åldrande befolkningen 

växer, medan antal personer på väg in i arbetsför ålder minskar. Positivt för Eskilstuna 

kommun är att det föds fler barn i kommunen än övriga riket samt att många nyanlända i 

arbetsför ålder väljer att stanna kvar i kommunen.  

 

 
*Färgerna visar vilken boendeform personerna hade före kommunmottagandet i Eskilstuna kommun.  

Källa: Migrationsverket 

 

Källa: Migrationsverket 

 

Anvisningar enligt 2017 års kommuntal - Översikt     

Data hämtad 2017-08-14     

         

  Tal Anvisade totalt (inklusive avbrutna) varav avräknade Kvar att avräkna 

Riket 23600 21183 12117 11483 

Länet 347 343 216 131 

ESKILSTUNA 2 8 2 0 

GNESTA 36 30 20 16 

KATRINEHOLM 30 32 25 5 

NYKÖPING 135 131 87 48 

STRÄNGNÄS 92 91 56 36 

TROSA 52 51 26 26 
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Bosättningslagen (2016:38) som trädde i kraft 1 mars 2016 innebär att kommuntalen som 

Länsstyrelserna beslutar om, är det antal nyanlända som kommunen i fråga måste bereda 

mottagande av.  Eskilstuna kommun ska under 2017 ta emot 2 personer. Fördelningen per 

månad beslutas av Migrationsverket och kommunen kan lämna önskemål om revidering 

löpande under året. Eskilstuna kommun hade redan i början av året klarat sitt åtagande utifrån 

bosättningslagen.  

 

 

Flens kommun – en nulägesbild 

 
Källa: Migrationsverket 

 

Under 2015 sökte nästan 163 000 personer asyl i Sverige. Det går att jämföra med föregående 

rekord under Balkankriget då 84 000 personer sökte asyl i Sverige. Landets alla kommuner 

påverkades på olika sätt. Flens kommun har historiskt sett haft ett högt asylmottagande varje 

år. Mycket beroende på att Migrationsverket placerat sina permanenta asylanläggningar i 

Flen. Det skedde ändå en stor ökning under 2016 och asylboendena i kommunen växte med 

ytterligare 400 personer.  

 

Många anläggningskommuner har svårt att engagera ideell sektor eftersom asylsökande 

riskerar att flyttas och försvinna från kommunen när som helst. I Flen har man däremot 

lyckats engagera både föreningslivet och civilsamhället. Språkvännerna i Flen är helt unika i 

sitt slag och har med sina olika aktiviteter skapat ett helt eget föreningsliv. Länsstyrelsen i 

Södermanlands län vill uppmuntra Flens kommuns engagemang i frågan och beviljade därför 

under 2017 utvecklingsmedel till ett projekt som ska utveckla IOP-samverkan med 

föreningslivet. Länsstyrelsen startar även ett forskningsprojekt i Flens kommun där forskare 

från Stockholms universitet ska studera organisationen mellan kommun och civilsamhälle 

kopplat till integration. Studien startar i september 2017 och avslutas i december 2018.  
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Befolkningspyramid Flen/riket 2016 

 

 
 

 

 
Källa: SCB 

 

I befolkningspyramiden för Flens kommun går att utläsa att den åldrande befolkningen växer, 

medan antal personer på väg in i arbetsför ålder minskar. Jämfört med riket är den arbetsföra 

befolkningen i kommunen väldigt låg. Utan tillväxt från nyanlända skulle barnafödandet och 

den arbetsföra befolkningen minska ännu mer.  
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*Färgerna visar vilken boendeform personerna hade före kommunmottagandet i Flens kommun.  
Källa: Migrationsverket 

Kommunens asylmottagande, kommunmottagande och den höga arbetslösheten ledde fram 

till att Länsstyrelsen i Södermanlands län under 2016 och 2017 beslutade att Flens kommun 

inte skulle behöva ta emot några anvisade nyanlända.   

 

 

Gnesta kommun – en nulägesbild 

 

 
Källa: Migrationsverket 

 

Under 2015 sökte nästan 163 000 personer asyl i Sverige. Det går att jämföra med föregående 

rekord under Balkankriget då 84 000 personer sökte asyl i Sverige. Landets alla kommuner 

påverkades på olika sätt. Asylmottagandet i Gnesta kommun har de senaste åren varit väldigt 

lågt. En stor förändring skedde under 2016 då det öppnades ett asylboende (Solbacka) utanför 

Gnestas tätort. För kommunen innebar detta att asylmottagandet, på bara ett år, blev 14 gånger 

större.  

 

Länsstyrelsen i Södermanlands län stöttade tillsammans med Gnesta kommun ett projekt som 

drevs på Solbacka. Projektet gav sysselsättning till de boende som tillverkade väskor och 

smycken av återvunnet material. Alla produkter såldes och vinsterna gick till välgörande 

ändamål.    

 
Befolkningspyramid Gnesta/riket 2016 
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Källa: SCB 

 

I befolkningspyramiden för Gnesta kommun går att utläsa att kommunen liksom riket har ett 

stort antal personer inom den åldrande befolkningen. Desto mindre är den arbetsföra 

befolkningen och antalet ungdomar. Utan flyktingmottagandet skulle antal barn i kommunen 

minska. De flesta flyktingar är i arbetsför ålder, många har också barn med sig eller föder 

barn i Sverige.   

 

 
*Färgerna visar vilken boendeform personerna hade före kommunmottagandet i Gnesta kommun.  

Källa: Migrationsverket 

 

Källa: Migrationsverket 

Anvisningar enligt 2017 års kommuntal - Översikt     

Data hämtad 2017-08-14     

         

  Tal Anvisade totalt (inklusive avbrutna) varav avräknade Kvar att avräkna 

Riket 23600 21183 12117 11483 

Länet 347 343 216 131 

ESKILSTUNA 2 8 2 0 

GNESTA 36 30 20 16 

KATRINEHOLM 30 32 25 5 

NYKÖPING 135 131 87 48 

STRÄNGNÄS 92 91 56 36 

TROSA 52 51 26 26 
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Bosättningslagen (2016:38) som trädde i kraft 1 mars 2016 innebär att kommuntalen som 

Länsstyrelserna beslutar om, är det antal nyanlända som kommunen i fråga måste bereda 

mottagande av.  Gnesta kommun ska under 2017 ta emot 36 personer. Fördelningen per 

månad beslutas av Migrationsverket och kommunen kan lämna önskemål om revidering 

löpande under året. Gnesta kommun har haft ett jämnt mottagande under året och borde med 

bibehållen takt klara sitt åtagande utifrån bosättningslagen.  

 

 

Katrineholms kommun – en nulägesbild 

 
Källa: Migrationsverket 

 

Under 2015 sökte nästan 163 000 personer asyl i Sverige. Det går att jämföra med föregående 

rekord under Balkankriget då 84 000 personer sökte asyl i Sverige. Landets alla kommuner 

påverkades på olika sätt. Asylmottagandet i Katrineholms kommun fördubblades mellan 2015 

och 2016. Under 2017 har mottagandet minskat till 2015 års nivå. 

 
Befolkningspyramid Katrineholm/riket 2016 
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Källa: SCB 

 

I befolkningspyramiden för Katrineholms kommun går att utläsa att kommunen liksom riket 

har ett stort antal personer inom den åldrande befolkningen. Glädjande är att det är en ganska 

stor andel barn i kommunen vilka på sikt kan komma att utgöra en del av den arbetsföra 

befolkningen. Utan flyktingmottagandet skulle antal barn i kommunen minska. De flesta 

flyktingar är i arbetsför ålder, många har också barn med sig eller föder barn i Sverige.   

 

 
*Färgerna visar vilken boendeform personerna hade före kommunmottagandet i Katrineholms kommun.  

Källa: Migrationsverket 
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Källa: Migrationsverket 

Bosättningslagen (2016:38) som trädde i kraft 1 mars 2016 innebär att kommuntalen som 

Länsstyrelserna beslutar om, är det antal nyanlända som kommunen i fråga måste bereda 

mottagande av.  Katrineholms kommun ska under 2017 ta emot 30 personer. Fördelningen per 

månad beslutas av Migrationsverket och kommunen kan lämna önskemål om revidering 

löpande under året. Katrineholms kommun tog emot hela sitt kommuntal under våren 2017 

och har därmed klarat sitt åtagande för 2017.   

 

 

Nyköpings kommun – en nulägesbild 

 
Källa: Migrationsverket 

 

Under 2015 sökte nästan 163 000 personer asyl i Sverige. Det går att jämföra med föregående 

rekord under Balkankriget då 84 000 personer sökte asyl i Sverige. Landets alla kommuner 

påverkades på olika sätt. I Nyköpings kommun upphandlade Migrationsverket flertalet 

asylboenden som drevs av olika privata aktörer. Många av asylboendena låg på landsbygden 

och människorna som bodde där blev beroende av civilsamhällets engagemang. Kommunen 

anställde en flyktingstrateg och startade upp ett nätverk för att koordinera alla goda krafter. 

  

Anvisningar enligt 2017 års kommuntal - Översikt     

Data hämtad 2017-08-14     

         

  Tal Anvisade totalt (inklusive avbrutna) varav avräknade Kvar att avräkna 

Riket 23600 21183 12117 11483 

Länet 347 343 216 131 

ESKILSTUNA 2 8 2 0 

GNESTA 36 30 20 16 

KATRINEHOLM 30 32 25 5 

NYKÖPING 135 131 87 48 

STRÄNGNÄS 92 91 56 36 

TROSA 52 51 26 26 
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Befolkningspyramid Nyköping/riket 2016 

 
 

 

 
Källa: SCB 

 

I befolkningspyramiden för Nyköpings kommun går att utläsa att den åldrande befolkningen 

växer. Tack vare att kommunen har haft en relativt stor inflyttning senaste åren (både av 

nyanlända och andra) så är antalet unga och personer i arbetsför ålder fler än i riket. 
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*Färgerna visar vilken boendeform personerna hade före kommunmottagandet i Nyköpings kommun.  

Källa: Migrationsverket 

 

Källa: Migrationsverket 

 

Bosättningslagen (2016:38) som trädde i kraft 1 mars 2016 innebär att kommuntalen som 

Länsstyrelserna beslutar om, är det antal nyanlända som kommunen i fråga måste bereda 

mottagande av.  Nyköpings kommun ska under 2017 ta emot 135 personer. Fördelningen per 

månad beslutas av Migrationsverket och kommunen kan lämna önskemål om revidering 

löpande under året.   

 

 

 

 

 

 

 

Anvisningar enligt 2017 års kommuntal - Översikt     

Data hämtad 2017-10-01     

        

  Tal Anvisade totalt (inklusive avbrutna) varav avräknade Kvar att avräkna 

Riket 23600 25257 16739 6861 

Länet 347 395 304 43 

ESKILSTUNA 2 8 2 0 

GNESTA 36 35 29 7 

KATRINEHOLM 30 36 26 4 

NYKÖPING 135 149 122 13 

STRÄNGNÄS 92 105 81 11 

TROSA 52 62 44 8 
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Oxelösunds kommun – en nulägesbild 

 

 
Källa: Migrationsverket 

 

Under 2015 sökte nästan 163 000 personer asyl i Sverige. Det går att jämföra med föregående 

rekord under Balkankriget då 84 000 personer sökte asyl i Sverige. Landets alla kommuner 

påverkades på olika sätt. I Oxelösunds kommun fanns det nio gånger fler asylsökande år 2016 

än 2015. En enorm ökning som innebar en stor påverkan på en liten kommun. Under 2017 har 

antalet nästan sjunkit till 2015 års nivå. Det totala antalet asylsökande till Sverige har minskat 

under 2017. I och med detta avvecklade Migrationsverket flertalet av de tillfälliga boendena i 

landet, så även asylboendet (Ankaret) i Oxelösund.  

 
Befolkningspyramid Oxelösund/riket 2016 
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Källa: SCB 

 

I befolkningspyramiden för Oxelösunds kommun går att utläsa att den åldrande befolkningen 

växer, medan antal personer på väg in i arbetsför ålder minskar. Jämfört med riket är den 

arbetsföra befolkningen i kommunen väldigt låg. Utan tillväxt från nyanlända skulle 

barnafödandet och den arbetsföra befolkningen minska ännu mer.  

 

 
*Färgerna visar vilken boendeform personerna hade före kommunmottagandet i Oxelösunds kommun.  

Källa: Migrationsverket 

 

Antalet kommunmottagna femdubblades mellan 2013 och 2014. Det stora antalet som valde 

att flytta till Oxelösunds kommun 2014 ledde i sin tur till en stor ökning av 

anhöriginvandringen efterföljande år. Med många nya kommuninvånare kom flertalet 

utmaningar. I Länsstyrelsens lägesbildsenkät för april 2017 redovisade Oxelösunds kommun 

en betydande påverkan på både socialtjänst och bostadsförsörjning. Vid flera kontakter med 

kommunen uppges också skolan och förskolan vara hårt belastade.  

 

Kommunens asylmottagande, kommunmottagande och den höga arbetslösheten ledde fram 

till att Länsstyrelsen i Södermanlands län under 2016 och 2017 beslutade att Oxelösunds 

kommun inte skulle behöva ta emot några anvisade nyanlända.   
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Strängnäs kommun – en nulägesbild 

 

 
Källa: Migrationsverket 

 

Under 2015 sökte nästan 163 000 personer asyl i Sverige. Det går att jämföra med föregående 

rekord under Balkankriget då 84 000 personer sökte asyl i Sverige. Landets alla kommuner 

påverkades på olika sätt. I Strängnäs kommun fördubblades antalet asylsökande och länets 

största asylboende Mälarblick, öppnade upp för över 500 boendeplatser. Asylboendet 

avvecklades med tiden och stängdes helt under 2017. Antal asylsökande januari-augusti 2017 

var rekordlågt med 113 personer.  
 
Befolkningspyramid Strängnäs/riket 2016 
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Källa: SCB 

 

I befolkningspyramiden för Strängnäs kommun går att utläsa att den åldrande befolkningen 

växer, medan personer på väg in i arbetsför ålder minskar. Det positiva för Strängnäs 

kommun är att många av de asylsökande som kom under 2015, har valt att bosätta sig i 

kommunen och majoriteten av dessa är i arbetsför ålder.   

 

 
*Färgerna visar vilken boendeform personerna hade före kommunmottagandet i Strängnäs kommun.  

Källa: Migrationsverket 
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Källa: Migrationsverket 

 

Bosättningslagen (2016:38) som trädde i kraft 1 mars 2016 innebär att de kommuntal som 

Länsstyrelserna beslutar om, är det antal nyanlända som kommunen i fråga måste bereda 

mottagande av.  Strängnäs kommun ska under 2017 ta emot 92 personer. Fördelningen per 

månad beslutas av Migrationsverket och kommunen kan lämna önskemål om revidering 

löpande under året. Strängnäs kommun har haft ett jämnt mottagande under året och har 

(2017-08-14) 36 personer kvar att hitta boende för.  

 

 

 

Trosa kommun – en nulägesbild 

 

 
Källa: Migrationsverket 

 

Under 2015 sökte nästan 163 000 personer asyl i Sverige. Det går att jämföra med föregående 

rekord under Balkankriget då 84 000 personer sökte asyl i Sverige. Landets alla kommuner 

påverkades på olika sätt. Trosa kommun fick under 2016 en femdubbling av antalet 

asylsökande jämfört med 2015. Den stora ökningen, av framförallt ensamkommande barn, 

belastade socialtjänsten och under Länsstyrelsens senaste kommunbesök 2016 var läget 

mycket ansträngt. I och med asylboendet Brommagårdens avveckling skedde en minskning 

till 2017 och antalet är nu nere på endast 17 asylsökande personer i kommunen. 

 

Anvisningar enligt 2017 års kommuntal - Översikt     

Data hämtad 2017-08-14     

         

  Tal Anvisade totalt (inklusive avbrutna) 
varav 
avräknade 

Kvar att 
avräkna 

Riket 23600 21183 12117 11483 

Länet 347 343 216 131 

ESKILSTUNA 2 8 2 0 

GNESTA 36 30 20 16 

KATRINEHOLM 30 32 25 5 

NYKÖPING 135 131 87 48 

STRÄNGNÄS 92 91 56 36 

TROSA 52 51 26 26 
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Befolkningspyramid Trosa/riket 2016 

 

 
 

 

 
Källa: SCB 

 

I befolkningspyramiden för Trosa kommun går att utläsa att den åldrande befolkningen växer, 

medan antal personer på väg in i arbetsför ålder minskar. Jämfört med riket är den äldre 

befolkningen i kommunen väldigt hög. Trosa har med sin goda arbetsmarknad bra 

förutsättningar att få en ökad tillväxt genom flyktingmottagandet, detta då majoriteten av 

dagens flyktingar befinner sig i arbetsför ålder eller yngre.  
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*Färgerna visar vilken boendeform personerna hade före kommunmottagandet i Trosa kommun.  

Källa: Migrationsverket 

 

 
Källa: Migrationsverket 

 

Bosättningslagen (2016:38) som trädde i kraft 1 mars 2016 innebär att kommuntalen som 

Länsstyrelserna beslutar om, är det antal nyanlända som kommunen i fråga måste bereda 

mottagande av.  Trosa kommun ska under 2017 ta emot 52 personer. Fördelningen per månad 

beslutas av Migrationsverket och kommunen kan lämna önskemål om revidering löpande 

under året. Trosa kommun har i augusti mer än hälften av årets mottagande kvar.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Anvisningar enligt 2017 års kommuntal - Översikt     

Data hämtad 2017-08-14     

         

  Tal Anvisade totalt (inklusive avbrutna) varav avräknade Kvar att avräkna 

Riket 23600 21183 12117 11483 

Länet 347 343 216 131 

ESKILSTUNA 2 8 2 0 

GNESTA 36 30 20 16 

KATRINEHOLM 30 32 25 5 

NYKÖPING 135 131 87 48 

STRÄNGNÄS 92 91 56 36 

TROSA 52 51 26 26 
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Vingåkers kommun – en nulägesbild 

 

 
Källa: Migrationsverket 

 

Under 2015 sökte nästan 163 000 personer asyl i Sverige. Det går att jämföra med föregående 

rekord under Balkankriget då 84 000 personer sökte asyl i Sverige. Landets alla kommuner 

påverkades på olika sätt. Vingåkers kommun har historiskt sett haft ett högt asylmottagande 

varje år. Mycket beroende på att Migrationsverket placerat sina permanenta asylanläggningar 

i Vingåker.  

 

Många anläggningskommuner har svårt att engagera ideell sektor eftersom asylsökande 

riskerar att flyttas och försvinna från kommunen när som helst. I Vingåker fanns under 

2016/2017 ett integrationsnätverk som hade mellan 40–50 besökare vid varje träff! Besökarna 

var representanter från olika myndigheter, kommunmedarbetare, föreningar, 

arbetsförmedlingen och studieförbund.  

 
Befolkningspyramid Vingåker/riket 2016 
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Källa: SCB 

 

I befolkningspyramiden för Vingåkers kommun går att utläsa att den åldrande befolkningen 

växer, medan antal personer på väg in i arbetsför ålder minskar. Jämfört med riket är den 

arbetsföra befolkningen i kommunen väldigt låg. Utan tillväxt från nyanlända skulle 

barnafödandet och den arbetsföra befolkningen minska ännu mer.  

 

 
*Färgerna visar vilken boendeform personerna hade före kommunmottagandet i Vingåkers kommun.  

Källa: Migrationsverket 

Kommunens asylmottagande, kommunmottagande och den höga arbetslösheten ledde fram 

till att Länsstyrelsen i Södermanlands län under 2016 och 2017 beslutade att Vingåkers 

kommun inte skulle behöva ta emot några anvisade nyanlända.   
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Bilaga 2 

Eskilstuna kommun 

 
Datum: 2017-09-12 

Tidsåtgång: 1,5 timmar 

Deltagare: Rabie Aldeeb (integrationssamordnare i Eskilstuna), Mehmed Hasanbegovic 

(socialchef), Kristina Birath (samhällsbyggnadschef), Marie Svensson (ordf. 

vuxenutbildnings- och arbetsmarknadsnämnden) och Göran Gredfors (ordf. socialnämnden), 

Ingvor Ekinge (integrationssamordnare på Länsstyrelsen) och Alina Treijner 

(integrationssamordnare på Länsstyrelsen) 

 

• Har kommunen någon övergripande integrationsplan/strategi med vision, 

långsiktighet och helhetsperspektiv? 

Ja, kommunens integrationsplan sträcker sig mellan 2014–2018, se bilaga 3.  

  

• Finns forum för dialog och informationsutbyte mellan berörda förvaltningar? 

Det finns ett integrationsforum som lyder under kommunledningskontoret. Forumet 

sammankallas två gånger per termin men har haft ett uppehåll den senaste tiden.  

 

Det finns flera samverkansforum kring bostadsfrågan. Alla förvaltningar som arbetar med 

bostadsfrågan har flera återkommande träffar och arbetsgrupper. Dock särskiljs inte 

nyanlända som målgrupp utan alla som har behov av en bostad omfattas av arbetet. Till 

exempel tillhandahåller socialförvaltningen 450 andrahandskontrakt – inte bara till 

nyanlända. Trots det stora antalet andrahandskontrakt så är behovet ännu större.  

 

• Vilka bostadslösningar används för mottagandet av anvisade nyanlända, anhöriga, 

utslussning av ensamkommande barn som fyllt 18 år?  

Tidigare när kommunen hade ett högre kommuntal än årets (två) så tillhandahöll 

kommunens eget bolag samtliga lägenheter som behövdes.  

 

När det kommer till hjälp med bostad för personer som är självbosatta i Eskilstuna 

kommun som av någon anledning inte har ett fungerande boende så krävs det att det finns 

barn med i bilden eller annat socialt ansvar. De boendelösningar som då tillhandahålls är 

hotellboende.  

 

Dessa personer omfattas också av det bostadsprojekt som bedrivs i kommunen. 

Bostadsprojektet genomlyser kommunen efter privatpersoner som hyr ut 

rum/lägenhet/villa. Hittills har bostadsprojektet lyckats bosätta 40 personer. En utmaning 

är att många privatpersoner börjat begära oskäliga hyror. Dock är hotellkostnaden för en 

familj 45 000:-/månad så en villa för till exempel 12 000:-/månaden är ändå mer 

ekonomiskt för kommunen. Ett stabilt boende är en förutsättning för att individernas liv 

ska kunna starta på riktigt.  

 

Kommunen hyr rum på ett hotell som i dagsläget är fullbelagt av anhöriga som kommit 

som anknytning till ensamkommande barn. Dessa omfattas också av bostadsprojektet eller 

får lägenheter inom allmännyttans bestånd. 
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Under hösten 2015 startade kommunen flera egna HVB-hem för de ensamkommande 

barnen. Målet var att inte behöva placera barn i andra kommuner. Förut delade flera barn 

sovrum och bodde trångt. Idag har alla ett eget rum, bortsett från de som själva önskar att 

dela rum – vilket många gör av trygghetsskäl. Det är 130–140 ensamkommande barn som 

bor på HVB i dagsläget. Det pågår en omställning där HVB omvandlas till stödboenden 

och målet är att minska HVB-platserna. I dagsläget har kommunen en god kapacitet och 

beredskap vid en ny inströmning av ensamkommande barn. Det skulle då innebära att man 

återgick till att dubbelbelägga rummen.  

 

Tidigare var ensamkommande barn ett eget verksamhetsområde. Nu försöker man 

inkorporera verksamheterna i de ordinarie områdena. De stödboendena för ungdomar över 

18 år kommer att ligga under vuxenenheten. Stödboenden för ungdomar under 18 år 

kommer att placeras under IFO.  

 

Det pågår en politisk diskussion kring hanteringen av asylsökande ensamkommande barn 

som fyller 18 år. De statsbidrag som utbetalas ger Eskilstuna 1,8 miljoner vilket 

omöjliggör kostnaderna för att behålla samtliga ungdomar. Målet är att kunna behålla 

några.  

 

• Vilka framgångsfaktorer och utmaningar finns i integrationsarbetet?  

En framgångsfaktor för kommunen är att Eskilstuna alltid har haft en stor andel 

utlandsfödda personer. Samhället är byggt tillsammans med människor från andra 

kulturer. Majoriteten har tidigare varit nordiska invandrare medan man nu fått stora 

tillskott från Afghanistan, Eritrea, Syrien, Irak och Somalia. Barnafödandet har ökat i och 

med detta vilket kommer gynna kommunen i framtiden när den yrkesföra befolkningen 

blir större. I dagsläget är Eskilstuna ett finskt förvaltningsområde – om 20 år kanske 

kommunen är ett arabiskt förvaltningsområde?  

 

Ett gott samarbete med de privata hyresvärdarna och fastighetsägarna i kommunen är en 

framgångsfaktor som bland annat resulterat i att hälften av kommunens 450 

kommunkontrakt är inom det privata bostadsbeståndet. Det tyder på en samhällelig vilja 

som är viktig att vårda. 

 

Kommunens största styrka är att alla förvaltningar samlar sig vid utmaningar eller akuta 

frågor. Alla arbetar lösningsorienterat och framåt. Exempelvis under 2015 när det kom 

väldigt många ensamkommande barn till Eskilstuna så samlade man krafterna och löste 

utmaningen tillsammans. Det har dessutom visat sig gå väldigt bra för de barn som man 

tog emot. När IVO besökte kommunen var man imponerade över vilken bra svenska som 

ungdomarna pratade. Tolkbehovet hade nästan helt försvunnit efter bara ett år i 

kommunen. Politiskt har det alltid signalerats att kommunen ska ta ansvar och hjälpas åt i 

den mån man kan. Det speglas i att alla förvaltningar försöker verkställa budskapet och 

kroka arm med varandra.  

 

Den i särklass största utmaningen är bostadsbristen. Oavsett vilka behov eller målgrupper 

som diskuteras så behöver samtliga minst 100 bostäder imorgon! Det byggs en hel del i 

kommunen men det går inte hand i hand med riksnormen för försörjningsstöd. Det går inte 

för kommunen att placera personer i nybyggda lägenheter då hyrorna är på 13 000: - och 

uppåt.  
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En annan utmaning är svårigheten att få kontroll på EBO (egenbosatta asylsökande) och 

framförallt tillgång till de asylsökandes adress. Kopplat till detta är trångboddheten en stor 

utmaning i kommunen och det finns över 1500 c/o-adresser. På biblioteken sitter flera 

ungdomar och studerar för att få studiero. Kommunen har haft ett möte med Eskilstunas 

privata fastighetsägare. Där fick man kännedom om att flertalet företag ser en ökning av 

falska arbetsgivarintyg – som ofta är ett krav för att få hyra en bostad av en privat 

hyresvärd. Skattemyndigheten och polisen är inkopplade men det är ett väldigt komplext 

problem att lösa. Fastighetsägarna har börjat ställa krav på uppvisande av 

lönespecifikationer etc. för att individen ska kunna styrka att arbetet existerar på riktigt. 

Dialogen med de privata fastighetsägarna är väldigt viktigt då många av dessa har en 

fördom att kommunen tar emot alla nyanlända på anvisning när det i själva verket är 

individerna själva som valt att flytta till Eskilstuna. Genom dialog och möten minskar 

irritation och fraktion mellan kommunen och fastighetsägarna.   

 

• På vilka sätt att kan Länsstyrelsen stödja kommunerna kring utvecklingsmedlen? 

(Ex. utbildningar, mer informationsinsatser, idéseminarium etc.) 

Eskilstuna kommun driver i dagsläget fyra projekt som är finansierade av Länsstyrelsens 

utvecklingsmedel. Det underlättar för kommunen att kunna ansöka om medlen och det 

enda önskemålet är att det skulle finnas mer pengar att ansöka om. Kommunen vill gärna 

fortsätta vara länets föregångare och starta projekt som kan spridas både regionalt och 

nationellt. Ett pågående exempel som man gärna sprider vidare är den stora 

föreningsmässan som äger rum 22 september 2017 och är ett återkommande event.  

 

• Inom vilka områden ser ni att det finns behov av regional eller lokal samverkan? 

(Ex. hälsa, utbildning/SFI etc.) 

Eskilstuna driver en kombinationsutbildning inom lager och logistik där den nyanlände 

studerar på SFI ihop med yrkesutbildningen. Utbildningen är framtagen tillsammans med 

näringslivet och branschen vilket förhoppningsvis kommer att ge goda resultat på andelen 

som går ut i arbete efter avslutad utbildning. Utbildningen har ca 20 platser och är i 

dagsläget begränsad till Eskilstuna kommuns invånare. Här ser man en stor 

samverkansmöjlighet regionalt – att starta fler kombinationsutbildningar i samverkan med 

andra kommuner.  

 

Eskilstuna har ett väldigt etablerat samarbete inom ”fyra mälarstäder” där integration har 

en egen arbetsgrupp som är i färd med att ta fram en gemensam strategi. Inom samarbetet 

tar man redan nu fram goda exempel, kopplar ihop med hur personer kommer i arbete och 

lyfter att arbetsmarknaden för Eskilstunabor också finns i till exempel Västerås. Här ser 

Eskilstuna också ökade samverkansmöjligheter i länet – vad gäller spridning av goda 

exempel.  

 

• Hur fungerar kommunens interna samverkan och organisering i arbetet med 

samhällsorientering (SO)?  

Det lokala samarbetet med Arbetsförmedlingen fungerar väldigt bra enligt Eskilstunas 

vuxenutbildning. Eskilstuna har en hög andel (ca 75 %) som läser samhällsorientering 

jämfört med övriga riket (ca 34 %). Politiken har initierat en översyn av 

samhällsorienteringen för att utveckla och stärka den ytterligare. Behovet är stort och 60 

timmar är inte tillräckligt. Tidigare hade Eskilstuna kommun 240 timmar 

samhällsorientering. Förutom själva omfattningen upplevs ett behov av ökade 

grupparbeten och diskussioner kopplat till de olika ämnesområdena. Även den lokala 

informationen borde utökas i samhällsorienteringspaketet. Framförallt efterfrågas ökat 
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statsbidrag för att kommunerna ska kunna utveckla samhällsorienteringen. 

 

Hälsoskolan bedrivs utifrån IBIS-projektet och ambitionen är att kommunen ska fortsätta 

med hälsoskolan även efter projektets slut.  

 

Förutom samhällsorienteringen arbetar SFI och Komvux med språkvän och 

föreningsmatchning. Till exempel finns studieförbunden representerade på SFI och 

marknadsför sina aktiviteter. Målet är att alla som studerar på SFI ska hitta ett 

fritidsintresse och ett sammanhang utanför skolan. 

 

 

Korrekturläst av Rabie Aldeeb, integrationsstrateg i Eskilstuna kommun 

 

 

 
Flens kommun 
 
Datum: 2017-10-31 
Tidsåtgång: 2 timmar 
Närvarande: Jukka Taipale (socialchef), Björn Rabenius (samhällsbyggnadschef), Peter Hult 
(integrationssamordnare), Magdalena Palmcrantz (avdelningschef individ- och 
familjeomsorgen) Tage Persson (ordf. samhällsbyggnadsnämnden), Mia Gustafsson 
(enhetschef för ensamkommande barn), Charlotte Hall (enhetschef individ- och 
familjeomsorgen, myndighetsdelen), Tony Ljungkvist (ordf. socialnämnden), Ingvor Ekinge 
(integrationssamordnare på Länsstyrelsen) och Alina Treijner (integrationssamordnare på 
Länsstyrelsen)  
 

• Har kommunen någon övergripande integrationsplan/strategi med vision, 

långsiktighet och helhetsperspektiv? 

Det finns ingen separat plan eller strategi för integration. Flen har väldigt lite planer och 

dokument. Det finns en övergripande strategisk plan som sträcker sig över fyra år – där 

integration ingår som en del.  

 

• Finns forum för dialog och informationsutbyte mellan berörda förvaltningar? 

Det kommunövergripande ansvaret för integration är placerat under socialförvaltningen. I 

dagsläget är tjänsten som integrationsstrateg vakant vilket har lett till minskad dialog 

mellan förvaltningarna.  

 

Flertalet insatser och individärenden hanteras av fler förvaltningar där samverkan fungerar 

väl. Den generella och övergripande samverkan behöver dock utvecklas. Även 

kommunikationskanalerna kring integration behöver förtydligas både internt och externt.  

 

Samhällsbyggnadsförvaltningen har påbörjat ett nytt arbetssätt. Man har tagit fram en 

checklista som används vid uppstart av nya projekt. Metoden går ut på att platsen granskas 

och analyseras utifrån dess omgivning – vilka andra parallella projekt finns här? Vad har 

andra förvaltningar för aktiviteter här? En potentiell utveckling av metoden är att också 

inkludera Migrationsverket.  
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• Vilka bostadslösningar används för mottagandet av nyanlända, anhöriga, 

utslussning av ensamkommande barn som fyllt 18 år?  

Bostadslösningar är en flaskhals i kommunen och en stor utmaning. De ensamkommande 

barnen bor i HVB och stödboende. När det är dags för utslussning handlar det om sociala 

kontrakt och jourboenden som i första hand kommer från allmännyttans bestånd. I 

dagsläget väntar flertalet på utslussningsboende och utredningsprocesserna avstannar på 

grund av bostadsbristen. Kommunen försöker flytta om mellan olika lägenheter för att 

lösgöra bostäder.  

 

En av Flens största utmaningar är de 80 lägenheterna inom allmännyttans bestånd som 

Migrationsverket hyr och inte vill släppa ifrån sig.  

 

Kommunens allmännyttiga bostadsbolag planerar nybyggnationer och flera privata 

initiativ också. Det har skett ett trendbrott i kommunen att fler vill bygga – dock oklart 

vad och när det kommer att byggas.  

 

Flen skapar just nu en central skola och stänger flera av de mindre skolorna. En tanke är 

att tillvarata lokalerna som bostäder.  

Anhöriga till ensamkommande barn är en stor utmaning när det kommer till bostäder. 

Exempel på lösningar är jourlägenheter och vandrarhemsliknande lägenheter. Extra 

komplext med de barn som andra kommuner har placerat i Flen, vars familjer anländer. 

Ofta finns inte tiden att ha dialog med ansvarskommunen i fråga.  

 

Om ensamkommande barn fyller 18 år innan beslut om uppehållstillstånd så får de bo 

kvar i Flen – den processen brukar gå fort. Får man avslag så blir det en individuell 

prövning huruvida ungdomen stannar i Flen eller återgår till Migrationsverkets regi.  

 

• Vilka framgångsfaktorer och utmaningar finns i integrationsarbetet?  

Kommunen upplever att man är bra på att samverka och hitta insatser som fungerar. 

Verksamheterna på ”Kompassen” – kommunens flyktingmottagandecentral – är extra 

gynnsamma. Det bedrivs många föräldrastödjande insatser, förskolesamverkan, utökad 

samhällsinformation, boskola etc. Det är även på gång att byggas en familjecentral i 

samma lokaler.  

 

Kommunens språkvänsverksamhet är en framgångsfaktor som har fått stor 

uppmärksamhet. Istället för att matcha ihop personer en och en arbetar Flen med 

aktivitetsbaserad matchning för grupper. Det finns pågående språkvänsaktiviteter inom till 

exempel matlagning, snickeri, fiske, föräldragrupp, innebandy, dans, bokcirkel och odling.  

 

En utmaning är de ensamkommande barnen som Migrationsverket uppger har en viss 

anknytning till Flen. Flera exempel finns där faderns vän bor i Flen – barnet som sedan 

kommit har aldrig mött vännen och anknytningen känns väldigt löst motiverad. Dessa 

beslut går inte heller att överklaga.  

 

Det kan ses som en utmaning att integration är en långsam process där vanliga 

samhällsstrukturer inte fungerar direkt. Flens framgångsfaktor är att ha tålamod och låta 

samhället komma ikapp. Framförallt gäller det att använda de individer som är 

väletablerade för att nå ut till fler.  

 

Det följer med stora utmaningar med de anläggningsboenden som finns i Flen. Alla 
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kommunens verksamheter påverkas på olika sätt. En ökning av våld i nära relationer bland 

de asylsökande är ett exempel. Under 2016 hade kommunen en kostnad på 20 miljoner för 

en kvinna med ett barn som behövde särskilt skyddat boende. Osäkerhet om och när 

Migrationsverket ersätter alla kostnader. Ständiga rättsprocesser kring detta pågår och tar 

mycket arbetstid i anspråk. I dagsläget har kommunen sex ärenden i kammarrätten och 

fodringen till Migrationsverket är uppe i 60 miljoner.  

 

De nyanlända som kommer till kommunen upplevs vara i mycket sämre skick än tidigare. 

Psykiskt slitna människor som spenderat lång tid i flyktingläger. Leder till flertalet 

utmaningar som ökning av bostadsanpassning, familjeinsatser, relationsvåld, vårdbehov 

etc. Landstingets närvaro upplevs minska och ett större ansvar hamnar på kommunen när 

det gäller den psykiska ohälsan.  

 

• På vilka sätt att kan Länsstyrelsen stödja kommunerna kring utvecklingsmedlen? 

(Ex. utbildningar, mer informationsinsatser, idéseminarium etc.) 

Det önskas finnas en mer samlad information över alla utvecklingsmedel och dess olika 

syften.  

 

• Inom vilka områden ser ni att det finns behov av regional eller lokal samverkan? 

(Ex. hälsa, utbildning/SFI etc.) 

Arbetsmarknad!  

 

Flen ser med glädje på ökad regional samverkan. Exempelvis kan socialtjänsten inte ha 

kompetens inom alla områden och då är det positivt att kunna samverka med andra 

kommuner i länet. Länssamverkan vad gäller våld i nära relationer är ett exempel som 

upplevs fungera väldigt väl.  

 

• Hur fungerar kommunens interna samverkan och organisering i arbetet med 

samhällsorientering (SO)?  
Samverkan med Arbetsförmedlingen fungerar dåligt. Det är svårt att få kontakt och när 
kontakt väl fås så upplevs Arbetsförmedlingen som en bromskloss. Det saknas lokal 
överenskommelse och kommunen inväntar handling från Arbetsförmedlingens sida. Vad 
gäller samhällsorienteringen så kommer den för tidigt i processen och är för kort. 
Individerna är inte mottagliga för informationen. Därför har kommunen beslutat sig för att 
själva ordna utökad samhällsinformation som kommer senare i etableringsprocessen.  

 
 
Korrekturläst av Jukka Taipale, socialchef i Flens kommun 
 

 
 

 
Gnesta kommun 
 
Datum: 2017-09-28 
Tidsåtgång: 2 timmar 
Närvarande: Mikael Gustafsson (ordf. samhällsbyggnadsnämnden), Elin Insulander Hjelm 
(enhetschef på kommunala HVB-hemmet för ensamkommande barn), Lotta Blomgren 
(integrationsstrateg), Ann Malmström (förvaltningschef för vuxen- och 
omsorgsförvaltningen), Kristina Hedberg (kommunchef), Johan Rocklind (KSO), Ingrid 
Jerneborg Glimme (ordf. vuxen- och omsorgsnämnden), Ingvor Ekinge 
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(integrationssamordnare på Länsstyrelsen) och Alina Treijner (integrationssamordnare på 
Länsstyrelsen)  
 

• Har kommunen någon övergripande integrationsplan/strategi med vision, 

långsiktighet och helhetsperspektiv? 

Nej, inte än. Kommunen är i färd med att samla in underlag samt omvärldsbevaka hur 

andra kommuner arbetar. Interna omorganisationer har gjort att det strategiska och 

övergripande arbetet har tappat fart. En ny chef har nyligen tillträtt och denne kommer att 

få ett ägarskap över den framtida strategin. Den strategin som finns i kommunen men inte 

är nedskriven innebär i korta ordalag att vägen till integration är inträde på 

arbetsmarknaden. Behovet av en nedskriven strategi är inte jättestort i en liten kommun 

utan snarare behövs en aktivitets-/åtgärdsplan kopplat till integration. 

 

• Finns forum för dialog och informationsutbyte mellan berörda förvaltningar? 

Sedan hösten 2017 finns alla berörda förvaltningschefer med i ledningsgruppen där det 

lyfts bland annat integration, praktik, handledning etc. Tanken är att integration ska vara 

en del av ledningsgruppens strategiska arbete inom alla förvaltningsområden – näringsliv, 

HR, arbetsmarknad och vuxenutbildning samt kommunledningen.  

 

• Vilka bostadslösningar används för mottagandet av anvisade nyanlända, anhöriga, 

utslussning av ensamkommande barn som fyllt 18 år?  
Målet är att alla anvisade ska få förstahandskontrakt inom allmännyttans egna 
bostadsbestånd. Hittills har GnestaHem (allmännyttan) kunnat lösa merparten av de 
anvisades lägenheter. Under 2017 har kommunen bedrivit ett länsstyrelsefinansierat §37-
projekt där en privat fastighetsägare rustade upp ett nerlagt äldreboende som idag 
fungerar som korridorsboende för ensamstående. Gnesta har också fått ett nytt samarbete 
med en privat hyresvärd som gått med på att skriva kontrakt med kommunen, som i sin 
tur hyr ut lägenheten i andrahand till den anvisade. Detta försvårar dock individens 
möjlighet till bostadsbidrag.  
 
En stor utmaning är alla ensamstående som anvisas vilket kräver fler mindre bostäder. Ett 
bostadsprojekt har påskyndats och kommer att rendera i mindre, enklare lägenheter med 
en lägre hyra än andra nybyggen, färdiga runt hösten 2018. 
 
De ensamkommande ungdomarna som är redo att lämna HVB-hemmet är 6–8 st. I 
dagsläget saknas det lägenheter som kan fungera som utslussboenden. GnestaHem är 
medvetna om detta och samarbetet fungerar väldigt väl. Dock är trycket hårt på 
bostadsbolaget då flertalet målgrupper konkurrerar om ett fåtal lägenheter. Omsättningen 
är betydligt lägre än förr. Tidigare var bostadskön 2 år men idag är den 5 år. Mycket 
beroende på att man tillhör Stockholmsregionen och allt fler väljer att flytta till Gnesta 
framför Stockholm.  

 

Kommunens riktlinje kring ensamkommande barn som är asylsökande och fyller 18 år är 

att dessa övergår till Migrationsverkets anläggningsboenden. Hittills har en ungdom fått 

stannar kvar i kommunen men då förekom väldigt särskilda skäl. Statens extra statsbidrag 

är så pass lågt att något annat beslut inte är möjligt men man kommer att göra individuella 

bedömningar.  

 

• Vilka framgångsfaktorer och utmaningar finns i integrationsarbetet?  

En utmaning är den ökade psykiska ohälsan, bland framförallt person som kommer utan 

sin familj. En liten kommun som Gnesta saknar de resurser som krävs för att möta 

behoven. Landstingets närvaro och samverkan med de mindre kommunerna behöver 

förstärkas.  
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I anvisningsprocessen för både barn och vuxna försvåras arbetet när 

familjekonstellationen inte passar lediga lägenheter samt när ensamkommande flickor 

anvisas till kommunen som har ett boende enbart för pojkar.  

 

Kommunens egna HVB-hem för ensamkommande barn är en framgångsfaktor. 

Engagemanget från ideell sektor är stort och till exempel kommer diakonen från kyrkan 

och har läxläsning med ungdomarna varje vecka, fotbollsföreningarna och taek-wan-do-

föreningen har också välkomnat ungdomarna. Alla ensamkommande barn som saknade 

uppehållstillstånd erbjöds oavlönat sommarjobb under sommaren vilket var väldigt 

populärt. 18 ungdomar kom ut på praktik/sommarjobb, varav sex killar som har 

uppehållstillstånd kunde avlönas.  

 

En annan framgångsfaktor är den kulturdag som anordnades under våren 2017 då man 

bjöd in allmänheten till en dag innehållande föreläsning, musik, dans och afghansk mat 

som asylsökande och de ensamkommande själva tillagat. Hela 500 personer kom på 

eventet. De ensamkommande barnen hade också fotats och berättat sin historia, vilket blev 

en utställning under kulturdagen och senare också på biblioteket. Eventet minskade vi och 

dem-känslan i kommunen samt blev väldigt positivt uppmärksammad och genererade 

intresse för att bli god man.  

 

• På vilka sätt att kan Länsstyrelsen stödja kommunerna kring utvecklingsmedlen? 

(Ex. utbildningar, mer informationsinsatser, idéseminarium etc.) 

Önskvärt med mer pengar att kunna ansöka om samt en gemensam pott för insatser 

riktade till både nyanlända och asylsökande.  

 

Länsstyrelsens utbildningar och föreläsningar är väldigt bra. Önskat fokus till framtiden är 

en utbildningsdag kring hur kommunen kan få fler att bli intresserade av att bli gode 

män/särskilt förordnade vårdnadshavare.  

 

• Inom vilka områden ser ni att det finns behov av regional eller lokal samverkan? 

(Ex. hälsa, utbildning/SFI etc.) 

Gnesta har aktivt sökt olika lokala och regionala samarbeten kopplat till etablering och 

arbetsmarknad. Bland annat startar man nu samarbete kring ”Delegationen för 

unga/nyanlända” tillsammans med Trosa kommun. Har också ett projekt på gång genom 

RAR som syftar till att anställa en utvecklingsledare i två år. Utvecklingsledaren ska verka 

för att utveckla och formalisera GAF-arbetet. GAF är ett samverkansforum mellan Gnesta 

kommun, Arbetsförmedlingen och Försäkringskassan kring personer som behöver extra 

stöd att komma ut på arbetsmarknaden och exempelvis lider av psykisk ohälsa.  

 

Det finns även ett samarbete med Flens kommun där man tillsammans har en 

undersköterskeutbildning. Utmaningen är att det krävs stort elevunderlag för att satsa på 

yrkesutbildningar. Därför är Gnesta beroende av samarbeten med andra kommuner.  

  

Gnesta deltar också i länsnätverk för socialchefer och nämndordföranden där man får ta 

del av andras goda exempel och utbyta erfarenheter.  

 

• Hur fungerar kommunens interna samverkan och organisering i arbetet med 

samhällsorientering (SO)?  
Kommunens samhällsorientering sker genom Viadidakts distansundervisning. 
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Elevunderlaget är för litet för att det ska kunna bedrivas på plats. Dessvärre är det tekniska 
problem och inte optimalt att bedriva undervisningen på distans. Kommunen försöker 
investera i och satsa på kompletterande aktiviteter förutom den obligatoriska 60-
timmarsundervisningen inom etableringsprogrammet, exempelvis genom en studiecirkel 
som Studiefrämjandet bedriver i kommunen – ”Älskade barn” – föräldrastödsinformation 
för nyanlända föräldrar. Det finns också planer på att bygga ut samhällsorienteringen med 
hälsoinformation, sådana hälsoinsatser har gjorts förra året.  
 

 

Korrekturläst av Lotta Blomgren, integrationsstrateg i Gnesta kommun 
 

 
 

Katrineholm 

 

Datum: 2017-09-19 

Tidsåtgång: 1,5 timmar 

Närvarande: Sari Eriksson (kommundirektör), Ola Nordqvist (socialchef), Marie-Louise 

Karlsson (ordf. socialnämnden), Göran Dahlström (kommunstyrelsens ordförande), Lars 

Hänström (kommunstyrelsens vice ordf.), Eva Aalbu (funktionschef på Länsstyrelsen), Ingvor 

Ekinge (integrationssamordnare på Länsstyrelsen) och Alina Treijner (integrationssamordnare 

på Länsstyrelsen).  

 

• Har kommunen någon övergripande integrationsplan/strategi med vision, 

långsiktighet och helhetsperspektiv? 

Nej. Arbetar med integration inom alla verksamheter på olika sätt.  

 

• Finns forum för dialog och informationsutbyte mellan berörda förvaltningar? 

Ja, på många olika sätt. Kommunens ledningsgrupp, där alla förvaltningschefer finns 

representerade, behandlar ofta frågor kopplade till integration. Den gemensamma 

nämnden för vuxenutbildning och arbetsmarknad, Viadidakt (Katrineholm/Vingåker) är 

ytterligare exempel.   

 

• Hur planerar kommunen för mottagandet av nyanlända på anvisning? 

Kommunen har genom sitt allmännyttiga bostadsbolag, KFAB, ett antal bostäder som är 

avsedda för anvisade nyanlända. Det rör sig bland annat om modullägenheter, en villa 

med flera rum samt ett mindre hyreshus. KFAB har det fullständiga ansvaret som 

hyresvärd och de sköter fastighetsskötseln och hyresservicen. Samtliga bostäder som 

tillhandahålls för anvisade kräver att personerna själva söker sig vidare till en permanent 

lösning. De anvisade avtalar bort besittningsskyddet och får tillfälliga kontrakt på två år.   

 

Svårigheter kring planering och framförhållning vad gäller anvisningsbostäder, då besked 

om kommande års kommuntal levereras för sent.  

 

• Vilka bostadslösningar används för mottagandet av anhöriga och utslussning av 

ensamkommande barn som fyllt 18 år?  

Det finns inga bostadslösningar till anhöriga. I dagsläget erbjuds anhöriga att bo i en 

gymnastiksal medan man letar efter en bostad på egen hand. Individerna uppmanas att leta 

efter bostäder i andra kommuner för att snabbare hitta en bättre bostadslösning än 

gymnastiksalen. Orsaken till denna hantering är att man har fattat ett politiskt beslut att 
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inte låta några få företräde i den kommunala bostadskön.   

 

I dagsläget kommer väldigt få ensamkommande barn till Katrineholm. Istället ligger fokus 

på att följa upp nuvarande placeringar. Det finns ungefär 130 ensamkommande barn, 

varav ungefär hälften bor i kommunen medan övriga är utplacerade i andra kommuner.  

  

Asylsökande ensamkommande barn som har fyllt 18 år återgår till Migrationsverkets 

anläggningsboende om inga vårdbehov föreligger. Det blir ett orimligt ansvar på 

kommunerna när Migrationsverket inte sörjer för att ordna plats på närliggande 

anläggningsboende så att personerna kan fortsätta sin skolgång i kommunen etc. Den 

statliga ersättningen är inte tillräcklig för att kommunen ska kunna behålla ungdomarna 

trots att alla är överens om att det är det bästa alternativet utifrån skolgången och 

tryggheten.  

 

• Vilka framgångsfaktorer och utmaningar finns i integrationsarbetet?  

Skolan är den största utmaningen uppger Katrineholm. När det gäller SFI har man idag 

600 inskrivna elever mot det tidigare genomsnittliga antalet som var 300 inskrivna. Även 

gymnasiet har ökat i volym eftersom nyanlända ungdomar från Vingåker och Flen också 

går på gymnasiet i Katrineholm.  Det är resurskrävande och trångt i skolorna. 

Segregationen i skolorna och bostadssegregationen är ett ökande problem som 

Katrineholm ser som en stor utmaning. I vissa klasser finns ingen mångfald då samtliga 

elever kan ha utländsk härkomst. Trångboddheten leder till minskad studiero och oro hos 

skolungdomarna. Det finns också en ökning av gängbildning, narkotika- och vapenhandel 

i skolorna, så långt ner som i grundskolan. Sammantaget är det en utmaning att garantera 

trygghet för lärarna som ska utöva sin profession i denna nya utsatta arbetsmiljö. Det finns 

ett väl utvecklat samarbete med polisen som försöker bli mer synliga på skolorna. En stor 

efterfrågan på ökade resurser inom lokalpolisen då kommunen upplever att polisen inte 

hinner med att samverka i önskad grad.  

 

En annan stor utmaning är arbetslösheten. Katrineholm har dåliga skolresultat vilket också 

syns i den höga arbetslösheten. Många av de som har kommit som nyanlända till 

kommunen har en låg utbildningsbakgrund och väldigt lite med sig från sina hemländer. 

Startsträckan och vägen till arbete blir därför väldigt lång. En framgångsfaktor för att råda 

bot på denna utmaning är det expansiva näringslivet i kommunen. Ett exempel är 

Kronfågel som anställer många med utländsk bakgrund och har hela 27 nationaliteter i sin 

personalstyrka! Även kommunen som arbetsgivare försöker öka mångfalden i sina 

rekryteringar inom främst skolan och äldreomsorgen.   

 

Ytterligare utmaning och oro är de ensamkommande barn som försvinner. Hela gruppen 

med ensamkommande barn som försvinner är en tickande bomb. Många är mottagliga för 

falska predikanter och presumtiva våldsbejakande extremister. Behovet av att känna 

tillhörighet skapar nya subkulturer som är negativa för majoritetssamhället.  

 

Katrineholms största framgångsfaktor uppger man är den egna personalen. Personalen har 

stor rutin och erfarenhet. Så länge socialsekreterare, lärare och annan kommunal personal 

inte får för mycket att göra så finns goda möjligheter för dem att göra ett kanonjobb i sin 

profession.  

 

Kommunen samverkar tätt med föreningslivet. Till exempel har det öppnats upp 

gymnastikhallar och skolor där föreningslivet bedriver aktiviteter fyra dagar i veckan. 



47 
 

Målet är att fånga upp barn och ungdomar till en vettig sysselsättning. Det arbetet har varit 

en framgångsfaktor och framförallt har man lyckats nå fram till många nyanlända tjejer – 

en annars ofta svårnådd grupp. I dagsläget utvecklas samarbetet och kulturföreningar ska 

också inkluderas.  

  

• På vilka sätt att kan Länsstyrelsen stödja kommunerna kring utvecklingsmedlen? 

(Ex. utbildningar, mer informationsinsatser, idéseminarium etc.) 

Bra att försöka öka spridningen av projekt som beviljas genom de befintliga nätverk som 

Länsstyrelsen redan har.  

 

• Inom vilka områden ser ni att det finns behov av regional eller lokal samverkan? 

(Ex. hälsa, utbildning/SFI etc.) 

I dagsläget behöver Katrineholm arbeta där man är i kommunen. Rekrytera personal, 

handleda personal och utveckla mentorskap. Det finns inte utrymme att bygga ut den 

regionala samverkan.  

 

Den lokala samverkan med Vingåker och Flen är redan god inom flera områden. 

Exempelvis ska man teckna en gemensam överenskommelse inom ramen för 

”Delegationen unga och nyanlända till arbete”.  

 

• Hur fungerar kommunens interna samverkan och organisering i arbetet med 

samhällsorientering (SO)?  

Exceptionellt bra med tanke på att Viadidakt, som levererar samhällsorienteringen, står för 

en stor del av landets samhällsorientering på distans och har därmed en stor kompetens 

inom området. Samverkan med lokala Arbetsförmedlingen fungerar också väldigt bra, 

både vad gäller samhällsorienteringen och inom andra projekt såsom IBIS etc.  

 

 

Korrekturläst av Sari Eriksson, kommunchef i Katrineholms kommun 

 

 

 

Nyköpings kommun 

 
Datum: 2017-10-25 
Tidsåtgång: 3,5 timme 
Närvarande: Victor Gonazales (enhetschef för vuxenenheten/DSO, ekonomiskt bistånd, 
missbruk, bosättning, flyktingmottagande (anvisningarna), Gabriel Billing (enhetschef för 
familjehemsenheten, inkl. ensamkommande barn), Gunilla Andersson (ordf. utbildnings-, 
arbetsmarknads-, och integrationsnämnden), Marjo Gustafsson (ordf. socialnämnden), Karl-
Åke Andersson (ordf. bygg- och tekniknämnden), Peter Knutsson (chef för beställarkontoret), 
Björn Littmarck (integrationsstrateg), Katarina Bergkvist (strategienhetschef för 
samhällsbyggnad), Lucie Riad (integrationsansvarig Länsstyrelsen) och Alina Treijner 
(integrationssamordnare Länsstyrelsen)  
  

• Har kommunen någon övergripande integrationsplan/strategi med vision, 

långsiktighet och helhetsperspektiv? 

Kommunen har en integrationsstrategi med handlingsplan från 2013, se bilaga 3. Eftersom 

mycket har förändrats sedan 2013 pågår just nu ett uppdateringsarbete. Bland annat är ett 

övergripande styrdokument för social sammanhållning under upprättande. Därinunder 
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kommer integration också att ingå. Det finns ett förslag att skapa en ny handlingsplan med 

konkreta åtgärder kopplat till integration för 2018. Beslut kring strategierna förväntas i 

slutet av november 2017.  

 

I dagsläget nämns integration inom ett flertal strategier, både nerskrivna och oskrivna. 

Exempelvis har kommunen haft en oskriven strategi kring hanteringen av 

ensamkommande barn. Målet har varit att behålla så många som möjligt i kommunen och 

placera så få som möjligt i andra kommuner. I bostadsförsörjningsstrategin som antogs 

2016 finns integrationsperspektivet också med i handlingsplanen. Då kopplat till särskilda 

bostäder. Särskilda bostäder är ett samlingsnamn för olika grupper som behöver stöd med 

bostad – inte bara nyanlända. 

 

• Finns forum för dialog och informationsutbyte mellan berörda förvaltningar? 

Det finns en beredningsgrupp bestående av samhällsplanerare, mark/exploatering samt 

kommunfastigheter. Gruppen rapporterar till kommunstyrelsen och har i uppdrag att 

arbeta för att behovet av särskilda bostäder ska kunna täckas.  

 

Ett nytt internt samverkansprojekt har precis startats där kommunen och räddningstjänsten 

tillsammans kartlägger situationen i Brandkärr.  

 

Gymnasiets introduktionsprogram och familj- och omsorgsenheten har regelbundna träffar 

var sjätte vecka för att samverka kring dem ensamkommande barnen. Även 

förmyndarenheten deltar i avstämningsmötena.  

 

Kommunens integrationsstrateg sammankallar ett nätverk varje månad där representanter 

från ideell sektor och kommunen samlas för att samplanera integrationsinsatser och utbyta 

erfarenheter.  

 

Kunskapsöverföringen mellan politiken, nämnderna och verksamheterna fungerar väl. 

Dock saknas en samlad bild kring hur alla interna samverkansformer rörande integration 

ser ut. En översyn av detta görs just nu och förväntas skapa ett bättre gemensamt 

arbetssätt internt i kommunen till nästkommande år.  

 

• Vilka bostadslösningar används för mottagandet av anvisade nyanlända, anhöriga, 

utslussning av ensamkommande barn som fyllt 18 år?  

I dagsläget bor majoriteten av de anvisade nyanlända i olika tillfälliga boenden. Ett fåtal 

får lägenhet genom allmännyttans bestånd men omsättningen är mycket låg. 

Socialnämnden hyr in tre hotell/vandrarhem dit de anvisade nyanlända hänvisas. Dessa är 

inom kort fullbelagda och vilka bostadslösningar som kommer att användas då är ovisst. 

Parallellt bygger kommunen med hjälp av SKL:s ramavtal för modulbostäder med 

tillfälligt bygglov lägenheter som ska stå färdiga under andra kvartalet 2018. De tillfälliga 

boendelösningarna som finns idag medför stora besvikelser för de nyanlända som i många 

fall förväntat sig ett eget boende. Personalen får ta emot klagomål och missnöje varje dag 

vilket är en stor utmaning för verksamheten.  

 

Det är en stor utmaning med trångboddhet i kommunen vilket leder till att många 

självbosatta tvingas uppsöka kommunen för att få stöd i sin boendesituation. Barn som 

inte kan bo med båda sina föräldrar för att man inte får plats i samma bostad, svårt att läsa 

läxor och en konstant risk att bli utkastad. De familjer som söker upp kommunen erbjuds 

också dem hotell/vandrarhemsboende. Anhöriga till ensamkommande barn erbjuds också 
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dem tillfälligt hotell/vandrarhemsboende.   

 

Vad gäller utslussboende för ensamkommande barn arbetar kommunen med att ställa om 

befintliga boenden till mer lägenhetsliknande förhållanden. Den större utmaningen är när 

ungdomarna närmar sig 21 år och ska flytta ut på den ordinarie bostadsmarknaden med 

tanke på att kötiden inom allmännyttan är 4–5 år.  

 

• Vilka framgångsfaktorer och utmaningar finns i integrationsarbetet?  

Nyköpings kommun har valt att hantera dem ensamkommande barnen likartat med andra 

omhändertagna ungdomar som lider av psykisk ohälsa. Det är något som man är stolt över 

och ser har förbättrat integrationen. Målet är att bryta upp ensamkommande barn som en 

homogen grupp och se varje individ för sig. Under nästkommande år är tanken att öka 

integreringen på boendena så att dem ensamkommande barnen bor tillsammans med andra 

placerade ungdomar.  

 

Nyköpingsmodellen är ett annat gott exempel som kommunen vill sprida. Fyra 

högstadieskolor slogs ihop till en och kommunen ser tecken på en ökad integration. 

Tanken är att utveckla modellen att även gälla förskolor. Modellen har inte hunnit 

utvärderas utifrån skolresultat ännu då bara tre årskullar har hunnit lämna den nya skolan.  

 

En integrationsinsats som visat sig vara väldigt lyckad är fritidsbanken. Det innebär att 

alla som vill kan låna sportutrustning på Rosvalla idrottsarena, till exempel skidor, 

skridskor och hjälmar. Projektet drivs av kommunen, Sörmlandsidrotten och kyrkan. 

Fritidsbanken används inte bara av privatpersoner utan också skolor och fritidsgårdar.  

 

Samverkan med civilsamhället fungerar väldigt väl i Nyköping och det är något man är 

stolt över och vill tillvarata. Kommunens samordningsansvar tros vara en av de 

bakomliggande framgångsfaktorerna för att bibehålla engagemanget. De krafter som 

involverar sig är uthålliga och har haft ett långvarigt engagemang kring 

integrationsfrågan. Det är allt ifrån gode män, Rotary, föreningslivet i Brandkärr, Röda 

korset, folkhögskolor, kyrkorna och studieförbunden som engagerar sig i integrationen.  

 

 

Kompetensen hos kommunens personal är en framgångsfaktor som man är stolt över. Att 

det har gått att åstadkomma så mycket under hård press. Exempelvis skolorna som senaste 

åren har klarat av att ta emot så många elever trots underbemanning och orimlig tidspress.  

 

Ytterligare ett gott exempel är ”Forum Nyköping” som anordnats de senaste två åren. 

Forum Nyköping” är en samtalsfestival där integration har varit ett stort inslag. Det 

kunskapsspridande eventet är tänkt att öka integrationen och nå alla medborgare i 

kommunen.  

 

En framtida utmaning är nyanlända som lämnar etableringen utan egen försörjning. 

Kommunen har initierat ett samarbete med Arbetsförmedlingen för att utreda var 

kommunen kan komma in med olika insatser och utbildningar. En idé är att skapa tjänster 

som medhjälpare inom äldreomsorgen, vägen till arbete blir kortare och kommunens 

rekryteringsbehov tillvaratas. Det är en stor utmaning att etableringstiden bara är två år.  

 

 

 



50 
 

• På vilka sätt att kan Länsstyrelsen stödja kommunerna kring utvecklingsmedlen? 

(Ex. utbildningar, mer informationsinsatser, idéseminarium etc.) 

Ett område som man ser stort kunskapsbehov inom för flera olika personalgrupper inom 

kommunen är kulturkompetens. Även mångfaldsutbildningar. Behovet av nätverk bedöms 

minska medan behovet av kunskapshöjande konferenser och utbildningsdagar ökar.  

 

Insatser riktade till målgruppen nyanlända är något som också önskas. En idé som 

kommunen har är att Länsstyrelsen skulle anordna samhällsorienteringsdagar för 

nyanlända.  

 

• Inom vilka områden ser ni att det finns behov av regional eller lokal samverkan? 

(Ex. hälsa, utbildning/SFI etc.) 

Kommunen ser ett behov av att utveckla samverkan med Landstinget och 

Arbetsförmedlingen. Vad gäller regional samverkan mellan kommuner ser Nyköping en 

möjlighet att kunna använda andra kommuners språkkompetenser i ökad grad. Exempelvis 

om en kommun har personal med en viss språkkompetens kan kommunerna nyttja 

varandras kompetenser i akuta situationer när tolk inte finns att tillgå.  

 

• Hur fungerar kommunens interna samverkan och organisering i arbetet med 

samhällsorientering (SO)?  
Nyköping har samhällsorientering på de flesta språk på plats. Vid behov används också 
distansundervisningen genom Viadidakt. Det är utmaningar kring synkroniseringen av 
samhällsorienteringen och andra aktiviteter. En upplevelse är att dem 40 timmarna inom 
etableringen inte fylls med meningsfulla aktiviteter. Behövs en strategi för att fylla ut 
tiden utöver SFI-undervisningen. Även överlappningen mellan etableringen och ordinarie 
arbetsförmedlingsverksamhet upplevs ineffektiv. Ineffektiviteten ligger i att individen har 
en handläggare på Arbetsförmedlingen och en på kommunen som arbetar mot samma mål 
utan att samarbeta.  

 
 

Korrekturläst av Björn Littmarck, integrationsstrateg och vik nämndansvarig tjänsteman för 

integration i Nyköpings kommun 

 

 
 

Oxelösunds kommun 

 
Datum: 2017-09-13 
Tidsåtgång: 2 timmar 
Närvarande: Inge Stålgren (ordf. miljö- och samhällsbyggnadsnämnden), Linus Fogel (ordf. 
vård- och omsorgsnämnden), Therese Elmecrantz (integrationssamordnare), Johan Persson 
(kommunchef), Nils-Erik Selin (förvaltningschef /miljö- och samhällsbyggnad), Katarina 
Haddon (områdeschef social- och omsorgsförvaltningen), Ingvor Ekinge 
(integrationssamordnare på Länsstyrelsen) och Alina Treijner (integrationssamordnare på 
Länsstyrelsen).  

 

• Har kommunen någon övergripande integrationsplan/strategi med vision, 

långsiktighet och helhetsperspektiv? 

Ja, se bilaga 3. Integrationsplanen antogs våren 2016. Det finns också en åtgärdsplan 

kopplad till planen. Kommunens ledningsgrupp (där även allmännyttans VD finns 
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representerad) har beslutat om åtgärdsplanen. En särskild grupp i kommunen arbetar 

med att följa upp planen. Integration ska finnas med i andra strategier och 

styrdokument för att inte riskera att man bygger ”stuprör”.  

 

• Finns forum för dialog och informationsutbyte mellan berörda förvaltningar? 

Ja. Dels genom kommunens ledningsgrupp som löpande diskuterar åtgärdsplanen 

minst två gånger/år. Uppföljningen av åtgärdsplanen sker också över 

förvaltningsgränserna. Kvartalsvis sker avstämningar där man delger varandra om 

arbetet på de olika förvaltningarna och lyfter goda exempel. Information kopplat till 

integration sprids också genom kommunens intranät. Dock försöker kommunen tänka 

på att inte bygga upp för många parallella strukturer enkom för målgruppen 

nyanlända.  

 

• Vilka bostadslösningar används för mottagandet av anhöriga, utslussning av 

ensamkommande barn som fyllt 18 år?  

I dagsläget har kommunen ett utslussningsboende för ensamkommande barn som 

fyller 18 år. Barnen tar sig från HVB till utslussboendet och slutligen ut till eget 

boende. Långa bostadsköer försenar utflyttningen från utslussboendet. Oxelösund har 

flera ensamkommande barn som är placerade i andra kommuner. Dessa personer vill 

ha utslussningsboenden i vistelsekommunen vilket kommunen inte alltid har makt att 

ordna.  

 

Oxelösund har tagit emot ett antal anhöriga till ensamkommande barn. Man försöker 

ha en dialog med gode männen för att förtydliga att försörjning och bostad ska vara 

ordnat när familjen kommer. Dock anländer familjerna ändå. En uppfattning som 

många gode män har är att kommunen är ansvarig att ordna boende till familjen där 

barnet befinner sig. Om barnet är placerat i annan kommun så finns inga garantier att 

Oxelösund kan ordna boende till familjen i den kommunen. Bostadslösningar hittills 

för anhöriga har varit genom allmännyttans bestånd samt placering i andra kommuner 

där man kommit överens om en lösning med barnets vistelsekommun.  

 

I dagsläget har kommunen inga större problem med trångboddhet men däremot växer 

befolkningen medan bostadsbeståndet inte växt. Finns förmodligen ett dolt problem 

med trångboddhet. Det förekommer att personer som är självbosatta söker upp 

kommunen och klagar över sin boendelösning.  

 

Asylsökande ensamkommande barn som fyller 18 år har kommunen beslutat sig för att 

återsända till Migrationsverkets anläggningsboenden. Kommunen har haft enstaka 

ensamkommande barn som försvunnit.  

 

• Vilka framgångsfaktorer och utmaningar ser kommunen kopplat till 

integrationsarbetet?  

En framgångsfaktor som Oxelösund vill lyfta är det goda samarbetet med 

Kustbostäder (allmännyttan).   

 

Många nyanlända som kommer till Oxelösund har kompetenser som kommunen har 

behov av. Kommunen ser en framgångsfaktor i att se på de nyanlända som presumtiva 

samhällsnyttiga medborgare.  

 

Nyckeln till integration är arbete menar Oxelösunds kommunchef. Ett gott exempel 
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från kommunens arbetsmarknadsverksamhet är projektet ”APIL” (arbetsplatsintegrerat 

lärande). I projektet läser den nyanlände på SFI samtidigt som man lär sig ett yrke. i 

Oxelösund har man satsat på undersköterskeyrket.  

 

Oxelösund arbetar utifrån ”Oxelösundsmodellen” som inspirerats av 

”Trelleborgsmodellen” där individer som ansöker om försörjningsstöd får kontakt med 

en jobbcoach inom tre dagar. Därefter deltar individen i ett program för att komma ut i 

arbete eller utbildning. Samverkan med Arbetsförmedlingen och Campus Oxelösund 

är nyckeln för att projektet ska lyckas. Även antalet extratjänster i kommunen är en 

framgångsfaktor för integrationen. 

 

Ett politiskt prioriterat område för kommunen är arbete och utbildning. Därför ser man 

en stor utmaning i att etableringstiden på Arbetsförmedlingen bara är 24 månader. 

Önskvärt att individerna kunde få längre tid på sig att komma ut på arbetsmarknaden 

eller in i utbildning.  

 

Bostadsbristen är som i alla andra kommuner en stor utmaning. För den lilla 

kommunen som Oxelösund, kan allmännyttan inte bygga nytt inom det egna beståndet 

varje år. Eftersom det bara tillförs nya bostäder i det egna beståndet var tredje till var 

fjärde år är man beroende av det privata byggandet. Långa ledtider gör att effekterna 

inte går att förutspå. Exempelvis en markbit som kommunen sålde för sju år sen börjar 

byggherren att bygga på först i år.  

 

Framtida utmaning är de ensamkommande barn som i dagsläget är utplacerade och 

inte vill flytta till Oxelösund. Den ökade psykiska ohälsan bland framförallt 

ensamkommande barn är också en utmaning för kommunen. Det finns en framtida 

farhåga att fler barn ska försvinna i och med att avslagsbesluten ökar.  

 

• På vilka sätt att kan Länsstyrelsen stödja kommunerna kring 

utvecklingsmedlen? (Ex. utbildningar, mer informationsinsatser, idéseminarium 

etc.)  

Önskvärt att det fanns mer medel att ansöka om. Önskvärt med ökad information om 

pågående projekt och idéer. Även ökat stöd vid ansökningsprocessen är önskvärt.  

 

• Inom vilka områden ser ni att det finns behov av regional eller lokal samverkan? 

(Ex. hälsa, utbildning/SFI etc.) 

I och med den intensiva dialogen kring nya regionen så ser Oxelösund inte utrymme 

att påbörja ytterligare regionala projekt i dagsläget. Däremot ser man alltid skäl till 

samverkan. Det finns redan idag flera samarbeten med Nyköpings kommun, av 

geografiska skäl. Framförallt inom utbildningsområdet ser kommunen stora vinster 

med samverkan.  

 

• Hur fungerar kommunens interna samverkan och organisering i arbetet med 

samhällsorientering (SO)?  

Oxelösund är välrenommerade för sin samhällsorientering och det fungerar kanonbra 

på alla nivåer.  
 

 
Korrekturläst av Therese Elmecrantz, integrationssamordnare i Oxelösunds kommun 
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Strängnäs kommun 

 

Datum: 2017-09-06 
Tidsåtgång: 1,5 timmar 
Deltagare: Jacob Högfeldt (kommunstyrelsens ordförande), Cecilia Vikström 
(kommundirektör), Ulrica Runemar (enhetschef jobbtorg), Annica Westling (verksamhetschef 
för individ/familjeomsorgen), Mikael Rojek (samhällsbyggnadsstrateg), Liselott Hagberg 
(landshövding), Ingvor Ekinge (integrationssamordnare på Länsstyrelsen) och Alina Treijner 
(integrationssamordnare på Länsstyrelsen). 
 

• Har kommunen någon övergripande integrationsplan/strategi? 

Politiken i Strängnäs har beslutat att integration är ett av kommunens strategiska områden 

2017. Kommunen har inte en kommunövergripande integrationsstrategi/plan. 

 

• Finns forum för dialog och informationsutbyte mellan berörda förvaltningar? 

Ja, under 2016 bildades en kommungemensam bostadsgrupp (KGB) för att klara av förra 

årets kommuntal. I gruppen finns representanter från samhällsbyggnadskontoret, 

bostadsbolaget och socialkontoret. Under gruppens första tid träffades man intensivt för 

att arbeta fram kortsiktiga och långsiktiga lösningar kring bostadsfrågan. I dagsläget finns 

lösningsförslagen färdiga och gruppen kommer att upphöra och istället kommer frågan att 

ingå i ordinarie verksamhet.  

 

Under 2017 startades en bostadssocial enhet som har ansvaret för alla bostadssociala 

frågor i kommunen – däribland anvisade nyanlända.  

 

De samverkansforum som genom den kommungemensamma bostadsgruppen 

permanentades är att samhällsbyggnadskontoret och socialkontoret ska samverka kring att 

inventera nyanländas bostadsbehov – långsiktigt arbete. Den bostadssociala enheten har 

månatliga möten med kommunens bostadsbolag för att hitta bostadslösningar – löpande 

arbetet.  

 

Kommunens allmännyttiga bostadsbolag står bara för 24 % av det totala bostadsbeståndet. 

Därför finns nu ett uppdrag att teckna överenskommelser med privata hyresvärdar för att 

få fler lägenheter till de anvisade. Dialog har förts men ingen överenskommelse har ännu 

kommit till stånd. Det finns flera mindre fastighetsägare i kommunen vilket försvårar detta 

arbete. Ett nätverk av hyresvärdar har bildats där allmännyttan, Carnegie och HSB finns 

representerade. I nätverket ska diskussioner föras kring bostadsmarknaden, var människor 

bor i kommunen och läget i de olika bolagen. Ett verktyg för att motverka 

bostadssegregation genom samverkan – något alla fastighetsägare vinner på.  

Nätverket har ännu inte haft sitt första möte men det planeras ske inom kort 

 

Förutom den kommungemensamma bostadsgruppen anställdes under 2016 en 

integrationssamordnare som fick i uppgift att arbeta förvaltningsöverskridande med 

integrationsfrågan. En viktig funktion vad gäller informationsutbyte och dialog.  

 

En annan insats som genomförts för att förbättra samverkan internt är en integrationsdag 

för kommunens personal. 80–90 personer deltog i dagen som bestod av föreläsningar och 

workshops om integration.  
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• Hur planerar kommunen för mottagandet av nyanlända på anvisning? 

Trots att Strängnäs har en lång erfarenhet av flyktingmottagande har mottagandet inte 

handlat om några stora antal. Detta ledde till att kommuntalet 2016 var väldigt högt 

jämfört med föregående år. Under 2016 lyckades de anvisade bosättas genom både 

allmännyttans eget bestånd och privata hyresvärdar. 

 

I juni 2017 förändrades ägardirektiven för kommunens allmännyttiga bostadsbolag. Bland 

annat skrevs det in att 30 % av de nya bostäderna inom beståndet ska tillgängliggöras till 

anvisade nyanlända. Det finns också en överenskommelse med bostadsbolaget att erbjuda 

förstahandskontrakt till anvisade nyanlända oavsett inkomst.  

 

Trots det förändrade ägardirektivet tvingades kommunen under 2017 införa flera tillfälliga 

boendelösningar. Genom en ordentlig genomlysning har kommunen hittat och hyrt en 

distriktssköterskemottagning, en brandstation, en nerlagd öppenvårdsanstalt och ett 

nerlagt äldreboende. Samtliga anläggningar har gjorts om till genomgångsbostäder där de 

anvisade får tillfälliga kontrakt. Den bostadssociala enheten ansvarar för att stötta de 

anvisade individerna att hitta mer permanenta bostadslösningar.  

 

2018 års kommuntal kommer att klaras av genom de tillfälliga genomgångsboenden (se 

ovan) som idag finns i kommunen.  

 

• Vilka bostadslösningar används för anhöriga samt utslussning av ensamkommande 

barn som fyllt 18 år?  

Det har kommit ca 3–4 familjer som anhöriga till ensamkommande barn. Eftersom barnen 

vistats i kommunen har kommunen ordnat bostad till familjerna genom allmännyttans 

bestånd och sociala kontrakt hos privata hyresvärdar.  

 

 

Det var under 2015 som de flesta ensamkommande barnen togs emot i Strängnäs. Därför 

börjar en stor andel nu att fylla 18 år. Det kommer väldigt få nya ensamkommande barn 

till kommunen. Det är ungefär 20 asylsökande ungdomar som har fyllt 18 år och som 

kommunen försöker behålla genom att leta efter olika boendelösningar. Ambitionen är att 

fortsättningsvis kunna behålla de ensamkommande ungdomarna som fyller 18 år.  

 

I mars 2017 öppnades ett stödboende med 10 platser i Stallarholmen. Boendet öppnades 

snabbt och fungerar väldigt bra. Ytterligare ett stödboende med tre lägenheter à 4 rok 

öppnades nyligen på Björkvägen (centralt i Strängnäs). Ungdomarna bor tre i varje 

lägenhet och alla har ett eget sovrum.  

 

Utslussning av ensamkommande barn sker genom att barnen överförs till den 

bostadssociala enheten och får stöd i att hitta en egen bostad. Precis som vilka ungdomar 

som helst måste de ställa sig i kö i god tid och leta aktivt.  

 

• Vilka framgångsfaktorer och utmaningar finns i integrationsarbetet?  

Den maktobalans som finns i vissa familjer som kommit som anknytning till 

ensamkommande barn är en stor utmaning. Då föräldrarna varit väldigt lågutbildade har 

barnet fått ta ett stort ansvar för familjen vad gäller tolkning och samhällsvägledning.  

 

Avsaknad av stora lägenheter och lägenheter med hiss är ett stort problem om antalet 

anhöriga ökar under nästkommande år. Under 2016 har utmaningen varit boendelösningar 
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medan man inför 2017 mer ser inkluderingen som den stora utmaningen.  

 

En framtida utmaning är ett ökat antal nyanlända som egenbosatt sig i Strängnäs och blir 

av med sina bostäder. Dessa hamnar då i bostadslöshet och kommer till kommunens 

bostadssociala enhet.  

 

En framgångsfaktor för Strängnäs är språkvänsprojektet som börjat etableras i kommunen. 

Språkvän har skapat samverkansforum med ideell sektor och samordnat språkcaféerna i 

kommunen. Arbetet med föreningsmatchning har påbörjats vilket är viktigt utifrån att 

nyanlända har möjlighet att få en extratjänst hos föreningarna.  

 

En annan framgångsfaktor är årets §37-projekt som bedrivs på Tomasgymnasiet. De 

elever som läser tredje året på samhällslinjen önskade en föreläsning om integration. Efter 

föreläsningen önskade eleverna bli mer delaktiga i integrationsarbetet och få mer kontakt 

med de nyanlända elever som läser i så kallade ”sprintklasser”. Nu ska klasserna bli 

språkvänner för varandra. Extra positivt att initiativet och drivet kommer från ungdomarna 

själva! 

 

Strängnäs har ett koncept som kallas ”dukat bord” för att stimulera hyresrättsbyggande. 

Aktörer som kan vara beredda att bygga hyreslägenheter bjuds in till ett möte där ledande 

politiker, representanter från flera av kommunens förvaltningar samt bankerna finns 

representerade. Aktören presenterar sin projektidé och får en direkt bedömning om 

projektet är genomförbart och rimligt. Konceptet har inte gett några fysiska resultat än 

men goda kontakter och samarbete med nya aktörer är två resultat som man hittills har 

kunnat se. Utifrån konceptet har två fastighetsägare gått samman och gjort en förstudie 

som skulle kunna resultera i byggandet av 250 centrala bostäder.  

 

• På vilka sätt att kan Länsstyrelsen stödja kommunerna kring utvecklingsmedlen? 

(Ex. utbildningar, mer informationsinsatser, idéseminarium etc.) 

Kulturkompetens är ett område som Strängnäs gärna ser fler insatser kring. Förslag om 

utbildningsdagar med olika teman hur olika grupper fungerar för att ge en ökad förståelse 

för olika kulturer.   

 

Kompetenshöjning kring hur man kan arbeta med att motivera och bemöta personer som 

anvisas till kommunen. Många har väntat länge på beslut om kommunplacering, 

besvikelsen över det boende som man får i kombination med flertalet flyttar gör att 

personerna har tappat hoppet och motivationen. Förslag att kunna använda Länsstyrelsens 

utvecklingsmedel till att hitta och skapa förebilder för andra nyanlända.  

 

• Inom vilka områden ser ni att det finns behov av regional eller lokal samverkan? 

(Ex. hälsa, utbildning/SFI etc.) 

Strängnäs har redan en god samverkan med Eskilstuna, dels då man har samma 

Arbetsförmedlingskontor. Den nya överenskommelsen inom delegationen för unga och 

nyanlända sker också tillsammans med Strängnäs. Även inom utbildning samverkar 

kommunen med Eskilstuna kring olika kurser på Komvux etc.   

 

• Hur fungerar kommunens interna samverkan och organisering i arbetet med 

samhällsorientering (SO)?  

Samhällsorienteringen är placerad på Komvux och består av 60 timmar. Strängnäs 

samverkar över länsgränsen så samhällsorienteringen kan ske på plats men också via 
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Skype. Stor del av undervisningen levereras av Viadidakt. Den arabiska 

samhällsorienteringen sker på plats på SFI. I dagsläget finns ingen hälsoskola i 

kommunens regi. 

 

Viss samhällsorientering sker också för de som är inskrivna på kommunens bostadssociala 

enhet. Där genomförs boskola samt budget- och skuldrådgivning.  

 

 

Korrekturläst av Annica Westling, socialchef i Strängnäs kommun 

 

 
 

Trosa kommun 
 
Datum: 2017-09-14 
Tidsåtgång: 1,5 timmar 
Närvarande: Katarina Söderberg (integrationsstrateg), Helena Koch (ordf. humanistiska 
nämnden), Mats Larsson (skolchef) Graham Owen (socialchef), Ingvor Ekinge 
(integrationssamordnare Länsstyrelsen) och Alina Treijner (integrationssamordnare 
Länsstyrelsen) 
  

• Har kommunen någon övergripande integrationsplan/strategi med vision, 

långsiktighet och helhetsperspektiv? 

Nej. Finns i dagsläget ingen integrationsstrategi/plan däremot finns integrationsfrågan på 

flera förvaltningars agenda. Trosas ambition är att inkorporera integrationsarbetet istället 

för att särskilja och lyfta ut området. Till exempel ska alla förvaltningar uttrycka i 

bokslutsrapporten hur man har arbetat med integration. I en liten kommun är behovet av 

planer, strategier och policys inte särskilt stort. 

 

• Finns forum för dialog och informationsutbyte mellan berörda förvaltningar? 

Under hösten 2015 fanns en förlängd ledningsgrupp som enbart fokuserade på 

flyktingmottagandet. Samverkan i en liten kommun är väldigt enkelt. Istället för att skapa 

nya mötesforum försöker alla som arbetar i kommunen att utnyttja befintliga mötesplatser 

och mötesforum. Det finns dock två områden där det bedöms kräva en utökad samverkan 

– bostad och arbetsmarknad. Det har skapats en boendegrupp som ligger placerad direkt 

under kommunchefen. Alla förvaltningschefer som är berörda samlas för att tillsammans 

försöka planera för framtiden. Fler och fler målgrupper är i behov av en bostad vilket ökar 

på problematiken.  

 

• Hur planerar kommunen för mottagandet av nyanlända på anvisning? 

Fram till dags dato har kommunens allmännyttiga bostadsbolag Trobo kunnat tillgodose 

behovet på bostäder till anvisade. Det finns nästan inga små lägenheter i beståndet utan de 

lägenheter som kommunen får åtkomst till är 3 rok och större. Tidigare fanns en möjlighet 

att få lämpliga familjekonstellationer anvisade till lägenheterna medan det nu anvisas 

mestadels ensamstående. Dialogen med Migrationsverket upplever Trosa fungerar 

avsevärt mycket sämre än vad dialogen med Arbetsförmedlingen fungerade. 

 

Senaste tiden har kommunen byggt om en nerlagd förskola till ett korridorsboende. 

Ensamstående som anvisas bosätts i korridorsboendet. Bostadsbolaget har tillhandahållit 

en renoveringsbarack som också används som anvisningsboende. Trosa har långtidshyrt 

konferensanläggningen Brommagården som en nödlösning. Ambitionen är att slippa 
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placera personer på Brommagården då förutsättningarna för etablering försämras i och 

med avskildheten och kommunikationssvårigheterna till SFI etc.  

 

Inför 2018 ser man över flertalet akuta och tillfälliga bostadslösningar. Parallellt med detta 

planeras byggande av enklare studentrumslägenheter som förhoppningsvis kan stå färdiga 

i slutet av 2018. Dock ser kommunen en risk i att bygga in bostadssegregation. Hittills har 

man varit bra på att sprida ut de anvisade i både bostadsområden och skolor.  

 

• Vilka bostadslösningar används för mottagandet av anhöriga och utslussning av 

ensamkommande barn som fyllt 18 år?  

Trosa har väldigt få ensamkommande barn som är boende i kommunen. Majoriteten är 

placerade i andra kommuner vilket gör att en stor del av arbetet handlar om kontakt med 

olika externa aktörer. Många av ungdomarna har etablerat sig på andra orter och vill inte 

flytta till Trosa. Därför arbetar kommunen hårt med att försöka ordna utslussboenden på 

den ort där ungdomen befinner sig vid 18-årsdagen. De flesta bor i Nyköping Uppsala, 

Stockholm och Södertälje. 

 

De asylsökande ensamkommande ungdomar som fyller 18 år hänvisar kommunen till 

Migrationsverkets boenden. Under förutsättningen att inget vårdbehov föreligger. 

Bedömningen är att de statliga ersättningar som införts inte räcker för att behålla 

ungdomarna i kommunen.  

 

Anhöriginvandring förekommer men i väldigt liten skala. De som har kommit har fått 

bostad genom Trobo. 

 

• Vilka framgångsfaktorer och utmaningar finns i integrationsarbetet?  

Akutboendet som kommunen tidigare hade på Brommagården gick snabbt och smidigt att 

starta upp och verksamheten var bra. Stort engagemang från ideell sektor – det ser Trosa 

som en framgångsfaktor att vara stolt över.  

 

• På vilka sätt att kan Länsstyrelsen stödja kommunerna kring utvecklingsmedlen? 

(Ex. utbildningar, mer informationsinsatser, idéseminarium etc.) 

Hur kan andra använda sig av kunskapen som tas fram? Önskvärt att Länsstyrelsen ökade 

sin kunskapsspridning kring beviljade projekt. Många projekt som bedrivs arbetar med 

frågeställningar som är aktuella även i andra kommuner. Positivt om fler kan få kunskap 

utan att själva driva projekt.  

 

• Inom vilka områden ser ni att det finns behov av regional eller lokal samverkan? 

(Ex. hälsa, utbildning/SFI etc.) 

Kommunen uppger att det alltid finns behov av samverkan. Ett område där det särskilt 

skulle gå att utveckla samverkan är utbildning. Trosa är positiv till den samverkan som 

sker med Regionförbundet Sörmland, vad gäller kompetensförsörjning.  

 

• Hur fungerar kommunens interna samverkan och organisering i arbetet med 

samhällsorientering (SO)?  

Samarbetar med Viadidakt för samhällsorientering på distans och det fungerar väldigt bra.  

 

 

Korrekturläst av Katarina Söderberg, integrationsstrateg i Trosa kommun 
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Vingåkers kommun 
 

Datum: 2017-09-26 

Tidsåtgång: 1,5 timmar 

Närvarande: Robert Skoglund (ordf. socialnämnden), Dag Wallströmer (socialchef), Leif 

Skeppstedt (ordf. samhällsbyggnad), Peter Grönlund (samhällsbyggnadschef), Ingvor Ekinge 

(integrationssamordnare på Länsstyrelsen) och Alina Treijner (integrationssamordnare på 

Länsstyrelsen) 

 

• Har kommunen någon övergripande integrationsplan/strategi med vision, 

långsiktighet och helhetsperspektiv? 

2012 antogs en integrationsplan som vid nästa kommunstyrelsesammanträde ska 

revideras. Se bilaga 3. 

 

• Finns forum för dialog och informationsutbyte mellan berörda förvaltningar? 

Det finns inga regelbundna, specifika forum som enbart handlar om integration. 

Integrationsfrågan är konstant på agendan inom alla förvaltningar. Kommunledningen 

pekade ut integration som ett prioriterat område för flera år sen.  

 

Under de senaste två åren har kommunen bedrivit ett internt integrationsprojekt. Projektet 

har haft en styrgrupp med representanter från tre olika förvaltningar: samhällsbyggnad, 

socialförvaltningen och arbetsmarknad. Projektet har bidragit till ökad intern förståelse för 

integration, samlat till utbildningar och skapat plattformar för erfarenhetsutbyte.  

 

• Vilka bostadslösningar används för mottagandet av anhöriga samt utslussning av 

ensamkommande barn som fyllt 18 år?  

Bostadsbristen i kommunen ser inte ut att få en snabb lösning i och med att byggtakten 

inte är tillräckligt hög. Ett projekt bedrivs just nu i ett bostadsområde med många äldre. 

Kommunen startar studiecirklar för att de äldre gemensamt ska bygga äldrebostäder. På så 

vis lösgörs flera villor samtidigt som de äldre får bo kvar i området. Kommunen kommer 

att ha en viss kommunal service och matleverans till äldrebostäderna.  

  

Det finns ett bra samarbete mellan samhällsbyggnadsförvaltningen och 

socialförvaltningen. Samarbetet fördjupades även under det bostadsprojekt som bedrevs 

2014–2016. Projektet ledde till flertalet ombyggnationer och renoveringar. Nästa år 

planerar kommunfastigheter genom ombyggnation att skapa flertalet mindre bostäder 1 

och 2 rok till ensamkommande ungdomar och andra ungdomar.   

 

I kommunens bostadsförsörjningsprogram finns nyanlända som en av de prioriterade 

grupperna.  

 

Vingåkers kommun försöker att planera för de ensamkommande barnen men det blir 

sällan som man har planerat. Målet är att placera alla ensamkommande barn i den egna 

kommunen. De ungdomar som är asylsökande och fyller 18 år behålls i kommunen efter 

individuell prövning.  

 

• Vilka framgångsfaktorer och utmaningar finns inom integrationsarbetet?  

Kommunens största framgångsfaktor är arbetet med de asylsökande och ensamkommande 

barnen. Genom att erbjuda flera tidiga insatser och satsa på de asylsökande så går det 
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väldigt bra med kommunens flyktingmottagande. Största kvittot ser man i att många väljer 

att stanna i kommunen.  

 

En utmaning är att det finns flertalet nyanlända som har en lång väg ut i arbete. Beroende 

på att man till exempel saknar utbildningsbakgrund och inte vet vad man kan och vill 

arbeta med.  

 

• På vilka sätt att kan Länsstyrelsen stödja kommunerna kring utvecklingsmedlen och 

annat? (Ex. utbildningar, mer informationsinsatser, idéseminarium etc.) 

Minska antalet enkäter och mötestillfällen. En del upplever att det är för många 

konferenser och träffar som kommunen förväntas delta i. Undantaget det årliga 

återsökningsseminariet som är efterfrågat.   

 

 

• Inom vilka områden ser ni att det finns behov av regional eller lokal samverkan? 

(Ex. hälsa, utbildning/SFI etc.) 

Det finns flera samarbeten inom Katrineholm, Flen och Vingåker-området. Eftersom 

målgruppen har svårt att transportera sig utanför KFV-området har samverkan inte sträckt 

sig längre bort än så. Ett presumtivt samarbetsområde som kommunen gärna utvecklar 

mer är de kommunala vuxenutbildningarna, genom till exempel mer nischade 

valideringsutbildningar etc.  

 

• Hur fungerar kommunens interna samverkan och organisering i arbetet med 

samhällsorientering (SO)?  

Vingåker har alltid legat i framkant vad gäller samhällsorienteringen. För de asylsökande 

hålls samhällsorientering på ”Mötesplatsen” av ideell sektor. Även studiecirkeln ”Älskade 

barn” har bedrivits i kommunen för nyanlända och asylsökande föräldrar.  

 

 
Korrekturläst av Dag Wallströmer, socialchef i Vingåkers kommun 
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Bilaga 3  

Länkar till kommunernas integrationsstrategier/planer 

Eskilstuna kommun: 
https://www.eskilstuna.se/download/18.3c4905941582ac4a3c13d61/1479202049172/Strategi
%20f%C3%B6r%20ett%20interkulturellt%20Eskilstuna%202014-2018.pdf  

Nyköpings kommun: 
https://nykoping.se/Global/Dokument/Kommun_o_politik/Kvalitet_o_hallbarhet/Folkhalsa/S
ocial%20sammanh%c3%a5llning/Strategi%20f%c3%b6r%20integration%20och%20social%
20sammanh%c3%a5llning.pdf  

Oxelösunds kommun: 
http://www.oxelosund.se/fileadmin/user_upload/Oxelosund_filer/Omsorg_och_hjalp/Direkt_
upladdade_filer/Integrationsplan.pdf 

Vingåkers kommun: https://www.vingaker.se/wp-content/uploads/2017/01/Flik-6.3-Plan-
för-integration-och-flyktingmottagande.pdf  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

https://www.eskilstuna.se/download/18.3c4905941582ac4a3c13d61/1479202049172/Strategi%20f%C3%B6r%20ett%20interkulturellt%20Eskilstuna%202014-2018.pdf
https://www.eskilstuna.se/download/18.3c4905941582ac4a3c13d61/1479202049172/Strategi%20f%C3%B6r%20ett%20interkulturellt%20Eskilstuna%202014-2018.pdf
https://nykoping.se/Global/Dokument/Kommun_o_politik/Kvalitet_o_hallbarhet/Folkhalsa/Social%20sammanh%c3%a5llning/Strategi%20f%c3%b6r%20integration%20och%20social%20sammanh%c3%a5llning.pdf
https://nykoping.se/Global/Dokument/Kommun_o_politik/Kvalitet_o_hallbarhet/Folkhalsa/Social%20sammanh%c3%a5llning/Strategi%20f%c3%b6r%20integration%20och%20social%20sammanh%c3%a5llning.pdf
https://nykoping.se/Global/Dokument/Kommun_o_politik/Kvalitet_o_hallbarhet/Folkhalsa/Social%20sammanh%c3%a5llning/Strategi%20f%c3%b6r%20integration%20och%20social%20sammanh%c3%a5llning.pdf
http://www.oxelosund.se/fileadmin/user_upload/Oxelosund_filer/Omsorg_och_hjalp/Direkt_upladdade_filer/Integrationsplan.pdf
http://www.oxelosund.se/fileadmin/user_upload/Oxelosund_filer/Omsorg_och_hjalp/Direkt_upladdade_filer/Integrationsplan.pdf
https://www.vingaker.se/wp-content/uploads/2017/01/Flik-6.3-Plan-för-integration-och-flyktingmottagande.pdf
https://www.vingaker.se/wp-content/uploads/2017/01/Flik-6.3-Plan-för-integration-och-flyktingmottagande.pdf
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